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* Exemplul deputatului în perioada 
însămînțărilor de primăvară

Oameni și fapte din patria noastră
Au redus timpii de elaborare a șarjelor

In acest an, eforturile tuturor oameni- 
Aer muncii de pe ogoare vor fi îndreptate 
spre traducerea în viață a sarcinii tra
sate de partid și guvern: obținerea unei 
recolte de 10 milioane tone griu și po
rumb, a unei producții medii de cei pu
țin 2000 kg. porumb boabe la hectar.

Pentru realizarea acestui obiectiv, nu 
trebuie precupețit nici un efort. Inginerii 
șt tehnicienii agronomi veghează ca în 
fiecare regiune sau raion însămînțările să 
înceapă îa timpul cel mai potrivit. Expe
riența anilor trecuți a arătat că tărăgă
narea executării .lucrărilor peste termenul 
optim pentru însămînțări (termen cu o 

^durată destul de scurtă) duce la pierderi 
^■n-portante de recoltă. Mai mult ca ori- 
^^înd, în acest an trebuie să se țină seamă 

de acest lucru. Recenta consfătuire pe 
țară a fruntașilor în agricultură a ară
tat, odată mai mult, însemnătatea pe 
care o are exedutarea la timp a munci'or 

p agricole de primăvară în lupta pentru
obținerea unei recolte sporite la hectar.

Multe comitete executive ale sfaturilor 
populare au desfășurat o activitatea rod
nică în perioada de pregătire a muncilor 
agricole de primăvară, asigurînd condi
țiile necesare reparării mașinilor și unei-- 
telor agricole, pregătirii semințelor și 
popularizării celor mai bune metode de 
mtincă, pentru ca pămîntul să dea rod mai 
îmbelșugat. In prezent, in aproape toate 
regiunile țarii, timpul este bun de lu
cru, iar pămîntul are suficientă umezea
lă. Aceste condiții trebuie folosite din 
plin. Comitetele executive aie sfaturilor 
popu'are sînt chemate să conducă cu 
competentă campania agricolă de primă
vară, să dovedească și de astădată 
capacitatea lor de mobilizare a maselor 
țărănimii muncitoare. Ele pot realiza cel 
mai bine acest lucru cu ajutorul deputa
tion

Fiind prin însăși natura misiunii pe 
care o au, cel mai aproape de masa ale
gătorilor, deputății pot mobiliza în ju
rul lor pe cei care i-au a’es, antren-îndu-i 
în diferite acțiuni. Pentru ca să aibă su
ficientă forță de convingere, deputatul 
trebuie să fie însă el un prim și perma
nent exemplu pentru alegătorii să-i.

Exemplul personal în ceea ce privește 
executarea lucrărilor agricole, neobosit 
propagandist și agitator, factor de ini
țiativă în orice moment al campaniei, 
iată calități necesare fiecărui deputat să
tesc pentru a putea să-și ducă în 
condiții activitatea. E demn de 
aici exemple ca cel al deputatei 
Florescu din comuna Romanești, 
nea Craiova, care îndemnîndu-și 
torii să se pregătească bine în 1 
campaniei agricole le-a arătat cu

i bune 
amintit 
Maria 
regiu- 
alegă- 

vederea 
argu

mente convingătoare că ei își în-deplinesc 
prin asta și datoria pe care o au de a 
contribui Ia întărirea cauzei păcii. De a- 
semenea, primii care au ieșit la arat și 
îrisămințat î>n comuna Isaccea, raionul 
Tuîcea, au fost -deputății Andrei Con 
■drat, Grigore Mișcalencu și Gh. Tașc-u. 
Ei au fo-st urmați în curînd de cei mai 
vrednici dintre țăranii muncitori ca Pe
te Mîndru, lvan Anane și Maria Petcu. 
care au terminat astfel la 17 martie, îm
preună cu deputății lor, însămînțările din 
etapa întîi a lucrărilor agricole de pri
măvară. Important este faptul că ei au 
antrenat la rîndul lor și pe alții care aș
teptau să se....desprimăvăreze bine", aju.
tîndu-i să-și învingă sfiala și neîncre
derea. Datorită acestui fapt, la data mai 
sus amintită, în comună se araseră 180 
ha și se însămânțaseră cu culturi de pri
măvară 136 ha.

In aefiunea de răspândire a experiențe] 
înaintate, comitetele executive trebuie să

folosească din plin ajutorul deputaților. 
In comuna Gor-neni, raionul Mihăilești, 
deputății au dat un sprijin efectiv la or
ganizarea de consfătuiri pentru popu
larizarea experienței înaintate. Deputatul 
Lazăr Stan, fruntaș al recoltelor bogate, 
a arătat la o astfel de consfătuire că, pă
răsind pentru totdeauna rărită, a exe
cutat, anul trecui, toate lucrările de în
treținere la porumb după cerințele'agro
tehnice, obținînd astfel 4000 kg porumb 
boabe la ha. Plecînd de la această cons
fătuire, ceilalți deputați, ca și delegatele 
ce femei, au răspîndit metodele de muncă 
ale tov. Lazăr Stan în fiecare circums
cripție electorală sau sector din comună

Deputatul trebuie să fie elementul mo
tor al întrecerii patriotice la sate. Acest 
lucru trebuie bine înțeles mai ales în 
momentul de față. In comuna Vinga, ra
ionul Arad, deputății Pascu Negru și 
Emilia Marcu au inițiat o întrecere între 
circumscripțiile lor electorale. Ce interes 
a 6tîrnit acest lucru o dovedește faptul 
că toate celelalte circumscripții electo
rale se află acum în întrecere. Pe de altă 
parte, aceasta a ajutat ca în jurul fiecă
rui deputat să se stringă un activ larg 
de țărani muncitori, ca întreaga popu
lație a comunei să se găsească mobili
zată pentru realizarea obiectivelor aces
tei campanii agricole.

Un rol deosebit revine deputaților, 
membri ai gospodăriilor agricole colec
tive și- întovărășirilor agricole. Ei au da
toria să popularizeze in jinduirile țărani
lor muncitori realizările colectivelor lor, 
metodele înaintate folosite aici, să le în
drepte privirile asupra acestor forme co
lective de muncă. Deputății trebuie să fie 
primii care folosesc metodele cele mai 
înaintate din agricultură și astfel să 
antreneze cît mai mulți țărani muncitori 
în aplicarea acestor.metode cu foloase do
vedite cu prisosință. Neobosit trebuie să 
explice deputatul că obținerea unei recol
te de 10 milioane toijie de grîu și porumb, 
a unei recolte medii de cel puțin 2.000 
kg. porumb boabe la ha., e direct condițio
nată de folosirea metodelor avansate.

E de la sine înțeles că deputatul nu 
poate realiza toate aceste lucruri dacă 
nu va fi în mod permanent în mijlocul 
alegătorilor săi. In această direcție, de
putatul trebuie să-și respecte cu stric
tețe datoria sa de bază — de a ține dări 
de seamă în fața alegătorilor, de a avea 
cît mai dese consfătuiri cu aceștia. A- 
ceasta îl va ajuta nu numai să învețe pe 
alegătorii săi, dar să și învețe de la ei, 
să le cunoască greutățile, 6ă le stimuleze 
și să le valorifice inițiativele, adică să 
a'bă o neîntreruptă și vie legătură cu te
renul. I

Datoria fiecărui comitet executiv este să 
urmărească îndeaproape activitatea de
putaților în sesiune și între sesiuni, să-i 
îndemne să studieze și să cunoască bine 
indicațiile organelor superioare pentru 
a ști astfel cum să lupte pentru aplica
rea lor. Obținerea unei recolte de 10 mi
lioane tone de grîu și porumb depinde 
și de desfășurarea unei largi munci po
litice și organizatorice la sate, de mo
bilizarea tuturor forțelor din agricultură 
pentru îndeplinirea la timp și în bune 
condiții a muncilor agricole. Ca să tra
ducă în viață această sarcină, comitetele 
executive trebuie să folosească mai bine 
ca oricînd ajutorul deputaților, activi- 
zîndu-i, ajutîndu-i să devină exemple 
mobilizatoare de felul cum trebuie să se 
muncească pentru ca această campanie 
să fie executată la un înalt nivel agro
tehnic, pentru ca sarcinile trasate de 
partid și guvern să fie realizate.

DEVA (de la corespondentul 
nostru). — In cinstea zilei de 1 
Mai și a Săptăminii Mondiale a 
Tineretului, oțelarii combinatului 
metalurgic „Gh. Gheorgliiu-Dej“ din 
Hunedoara, au obținut noi succese 
în lupta pentru reducerea timpilor 
de elaborare a șarjelor. Folosind 
metoda oțelarllor sovietici, Matuli- 
neț, Macar Mazai și Privolov, e-

chipele prim topitorilor cițelari 
Petre Focțu și Ion Petroiescu, au 
reușit pînă în ziua de 22 martie să 
elaboreze 16 șarje rapide. Cele mai 
însemnate realizări le-au obținut 
echipa prim topitorului Traian 
Pirlea, care în aceiași perioadă de 
timp a elaborat 9 șarje.

Urmind exemplul oțelarilor frun
tași și avînd sprijinul permanent

al tehnicienilor, echipele prîm to
pitorilor din schimbyl tineretului 
conduși de inginerul Gh. Răduiescu 
au reușit în aceiași perioadă de 
timp să elaboreze 19 șarje rapi
de. La acest rezultat au contribuit 
in mod deosebit și echipele prim 
topitorilor oțelarri Dumitru Brîmzei 
și .Alexandru Drînga- ,

Mii de tone de minereu
VATRA DORNEI. — Cu fiecare 

zi ce trece harnicii mineri de la în
treprinderea minieră Vatra Dornei 
înscriu noi succese în lupta pentru 
a da patriei cantități sporite de 
minereu de mangan. Pînâ la 24 
martie, ei au extras peste preve
derile primului plan cincinal mii 
de tone de minereu. Folosind teh
nica înaintată și metode avansate

de muncă, numeroase echipe de 
mineri, ca cele conduse de Spiri
don Buleu, Teofil Oanea, Petru 
Dorneanu, Nicolae Niculiță, Vasile 
Moraru și Constantia Nițescu, care 
au realizat cu mult mai înainte de 
termen sarcinile ce le reveneau în 
primul plan cincinal, extrag acum 
minereu în contul anilor viitori. I

însuflețiți de succesele dobîndite, 
minerii din bazinul Dornelor s-au 
angajat să întîmpine măreața săr
bătoare de la 1 Mai cu noi victo
rii- In cele 10 zile care au trecut 
de la luarea angajamentelor, ei au 
dat peste prevederile planului mii 
de tone de minereu.

Tinerii contribuie la înfrumusețarea satelor și orașelor
' CRAIOVA (de la corespondentul 
nostru).— Sărbătorirea Săptămînii 
Mondiale a Tineretului prilejuiește 
tinerilor din orașele și satele raio
nului Craiova obținerea de însemna
te succese în muncă, Mobilizați de 
organizațiile U.T.M., peste 606 tineri 
din întreprinderile, instituțiile și 
școlile din orașul Craiov.-. participă 
cu însuflețire la acțiunea de înfru
musețare a Parcului Poporului. Zeci 
de tineri de la Institutul Agronomic, 
împreună cu cei de la școala specia
lă de dci ani, lucrează la curățirea

și amenajarea Grădinii Tineretului- 
Sute de tineri și pionieri iau parte 
la plantarea de pomi in grădini, 
parcuri și pe străzile orașului.

Io cuprinsul raionului Craiova ti
nerii sărbătoresc aceste zile c.u noi 
succese in muncă. Tino:ii din satul 
Albești, comuna Șimnicu, s-au an
gajat să sprijine prin muncă volun
tară ridicarea construcției căminului 
cultural, pe care adunarea popu
lară ce a avut loc recent a hotărît 
să-l construiască prin auloimpu- 
nere. Numai în primele trei zile

ale Săptămînii Mondiale a Tinere
tului ei au executat peste 700 ore 
muncă voluntară; la lucrările de 
fundație s-au evidențiat tinerii zi
dari Marin Mitruț și Eugen Di- 
nale. In același timp, tinerii din 
satul Albești au executat sute de 
ore de muncă voluntară la amena
jarea unui teren de sport.

însemnate realizări în acțiunea 
de înfrumusețare a satelor au ob
ținut și tinerii din comunele Leu, 
Romînești, etc.

Pe șantierul fabricii de penicilină
Pe șantierul fabricii de penici

lină din Moldova-, munca se des
fășoară cu spor. Muncitorii au 
înălțat clădirile principale ale fa
bricii și execută acum lucrările de 
finisaj și de instalație. Ei se întrec 
în muncă pentru a traduce în 
viață angajamentul de a da- in 
funcțiune în vara acestui an rrai 
multe obiective, printre care pa
vilionul principal de pioducție, a- 
telierul mecanic, stația frigorifică, 
hala de compresoare și altele.

In atelierul mecanic s-a termi
nat montarea strungurilor, rabote- 
zelor și mașinilor de găurit venite 
din U.R.S.S. In pavilionul de pro

ducție, montatorii verifică modul 
cum au montat fermentatoarele a- 
dusadin Uniunea Sovietică, instala
torii lucrează la executarea ultime
lor instalații, iar mozaicarii și faiao- 
țarii fixează pe dușumea plăcile de 
mosaic și montează plăci de faianță 
pe pereți. In hala de compresoare se 
instalează ultimele compresoare și 
alte mașini de mare precizie primite 
de asemenea din U.R.S.S.

Paralel cu aceste lucrări, pe șan
tierul fabricii de penicilină se lu
crează din plin la înălțarea altor 
clădiri ca pavilionul administrativ 
al fabricii, laboratorul și vivariul 
(pavilionul destinat experienței cu

diverse animale). Totodată se iau 
de pe acum toate măsurile tehnico- 
organizatorice pentru ca în trimes
trul II al acestui an să se poată în
cepe înălțarea pavilionului unde se 
va produce streptomicină.

Numeroși muncitori, maiștri și 
tehnicieni aduc o contribuție pre
țioasă la succesele dobîndite zi de 
zj pe șantierul fabricii. Dulgherul 
Sandu Mihalache conduce o echi
pă care depășește cu regularitate 
norma cu 60 la sută, iar brigadie
rul zidar Dumitru Enea întrece 
norma cu 100 la sută.

(Agerpres)

Spectacole în munți
PITEȘTI (de Ia corespondentul 

nostru) — In punctele de exploa
tare forestieră din munții regiunii 
Pitești, unde altădată munca și 
condițiile de trai ale muncitorilor 
erau foarte grele, astăzi s au adus 
mașini și utilaje perfecționate, care 
ușurează munca, s-au construit ca
bane spațioase, li s-au creat și se 
creează oamenilor tot mai bune 
condiții de muncă și de viață. Ast
fel caravana cinematografică a 
trustului de exploatare și transpor

TG. MUREȘ (de la coresponden
tul nostru). — Profesorul -universi
tar Mătyăs Matyâs, de la Institu
tul Medico-Farmaceutic din Tg-

* TIMIȘOARA. — Pe măsură ce pămîntul se zvîntă,

— Pe ogoarele patriei
țăranii muncitori din regiunea Timișoara încep arături e 
șl însămînțările de primăvară. Piuă acum, au fost insă- 
mînțate 1.383 ha. cu grîu de primăvară, orz, ovăz, ma
zăre. floarea-soarelui și au fost arate 2342 ha.

Pentru sporirea producției agricole, țăranii muncitori 
din regiunea Timișoara folosesc, după sfatul tehnicieni
lor. cantități mari de îngrășăminte chimice și naturale. 
Peste 31.000 tone gunoi de grajd, care a fost depozitat 
in timpul iernii pe platforme la cîmp sînt împrăștiate 
acum pe ogoare. De asemenea vor fi folosite 186.500 kg. 
îngrășăminte chimice.

* PLOEȘTI. — Peste 400 ha. au fost însămînțate 
pînă acum în regiunea Ploești. In buna desfășurare a 
lucrărilor de arătu i și insamințări de primăvară un 
sprijin serios ii dau cultivatorilor mecanizatorii d n cele 
14 stațiuni de mașini și tractoare. Pină acum, au ieșit 
la cimp, la arat și semănat 130 brigăzi de tractorișt'. 
S.M.T.-urile Bărcănești, Ciorani, Poșta, Cîlnău și Zi
duri au început lucrările cu intregul parc de mașini și 
tractoare. Mecanizatorii din S.M.T.-uri desfășoară între
cerea socialistă pentru folosirea continuă a in regulai 
parc de mașini și tractoare și executarea lucrărilor la 
timp și de bună calitate.

* IAȘI. — Pregătiți din vreme și ascultind sfatul teh
nicianului agronom Teodor Muravschi de la secțiunea a- 
gricolă a sfatului popular raional Tg. Frumos, membrii 
gospodăriei agricole „llie Pintilie" din comuna Bălțați, 
regiunea lași, au inceput zilele acestea insămințările de 
primăvară. Folosind cele 7 semănători ale gospodăriei, ei 
au insămințai in numai 3 zile, în condiții agrotehnice 
mult superioare anului trecut, 13 ha. cu orz și 12 ha. cu 
ovăz depășind astfel planul însămînțărilor la orz și ovăz 
cu 5 hectare.

ir RACARI. — De citeva zile, toți țăranii muncitori 
din comuna Brezoaele, raionul Răcari, regiunea Bucu
rești, au inceput plantarea cartofului. Pînă acum, ci au 
plantat cu cartofi o suprafață de peste 100 ha. Numai 
in ziua de 23 martie au însămlnțaț 40 ha., depășind ast
fel cu mult viteza zilnică.

t

tul lemnului a prezentat la diferite 
exploatări forestiere spectacole 
cu filmul „Sub jug“. La Dimbo- 
vicioara și Podul Dîmboviței au 
participat la acest spectacol 450 
muncitori. Caravana a mai vizitat 
și exploatările forestiere de la 
Stîlpeni, Curtea de Argeș, Băbeni- 
Bistrița și Horezu.

Totodată, colectivul Teatrului de 
Stat din Pitești a început repetiții
le la două piese într-un act „Piatra

din casă" șl „Rusaliile", ce vor fi 
de asemenea prezentate în princi
palele exploatări forestiere-

Pentru transportul echipelor ar
tistice de amatori, care sînt In
struite la l.F.E.T. de către artiști 
ai Teatrului de Stat, s-au început la 
Stîlpeni, Horezu, Curtea de Argeș 
și Brezoi, amenajarea unor vagoa
ne scenă. De asemenea, s-au luat 
măsuri pentru crearea de biblioteci 
volante, ținerea de conferințe, etc.

Un jubileu
Mureș, este unul dintre ce| tr.nî 
renumiți chirurgi din țară. Recent, 
profesorul Mătyăs Matyâs -a făcut 
cea de a 73-a mie operație.

In cursul activității sale îndelun
gate, pusă în slujba omului, chi
rurgul din Tg. Mureș a salvat ze
ci și zeci de mii de vieți omenești.

Premiera piesei „Citadela sfârîmată"
Pe scena Studio a Teatrului 

Național „I. L. Caragiale" a fost 
prezentată vineri seara premiera 
unei noi lucrări „Citadela sfărî- 
mată" de Horia Lov-inescu.

Din distribuție fac parte : Lucia 
Sturza-Bulandra, artistă a poporu.

Iul din R.P.R., Maria Filotti, Ion 
Finteșteanu, Ion Talianu, artiști 
«meriți ai R.P.R., Emil Botta, Dida 
Calimachi, Matei Gheorghiu, Iulian 
Nepșulescu, Marcela Rusu, Elena 
Sereda, Nina Diaconescu și alții.

Piesa „Citadela sfărîmată" a

fost montată iîn direcția de scenă 
a regizorului Moni Ghelerter, 
artist emerit al R.P.R. Decorurile 
sînt semnate de Al. Brătășanu.

Spectacolul „Citadela sfărîmată" 
a fost mult apreciat de public.

DE LA „UNIREA“-CLUJ LA „
Halele mari ale uzinelor metalurgice 

„Unirea", cunosc din plin zorul lucrului. 
In focul întrecerii socMiste pornită in 
cinstea zilei de 1 Mai, săgeata graficului 
de producție urcă tot mai sus.

S-ar părea la prima vedere, că în sec
țiile auxiliare — ca de pildă secția de 
expediție — ritmul muncii ar fi mai 
scăzut. Realitatea insă este cu totul alta. 
Și aci, printre manipulatori, printre cei 
ce se îngrijesc de expedierea produselor 
făurite de mîinile harnice ale muncitori
lor, lucrul este în toi. Livrările, potrivit 
contractelor încheiate de uzină, nu Uebuie 
să întîrzie nici o zi: iar în ce privește 
ambalarea, ea trebuie făcută cu multă 
grijă și atenție, avind în vedere că pro
dusele ce poartă pe ele marca fabricii, 
vor călători sute de kilometri cu trenul, 
cu camioanele sau cu alte mijloace de 
transport, spre diferite coifuri ale 
patriei...

Pășind în aceste secții, te simți — fără 
să vrei — un participant la bucuria co
lectivului acestei uzine. Îmbrățișezi cu 
căldură șirurile de mașini care așteaptă 
să iasă pe poarta uzinei: mașini de filat 
cu inelușe, destrămătoare de bumbac și 
alte mașini textile pentru fabrica „Teba" 
din Arad, sortimente de triple carde pen
tru fabrica „Partizanul Roșu" din Orașul 
Stalin, carde de bumbac, zdrobitoare de 
in și cinepă și alte mașini pentru dife
rite unităfi de industrie ușoară.

★
De citeva zile a apărut în seefia de 

expediție o nouă mașină: războiul auto
mat de (esut A.T 115. Acesta este „copi
lul" cel mai drag al uzinei, este rodul 
comun al îndelungatei strădanii depuse 
de mai mulți muncitori tehnicieni, ingi
neri. In tot timpul executării prototipului 
noului război automat, oamenii au avut 
destulă* vreme să-l vadă, să-l studieze,

să-l admire. Acum însă, la des păr fire, 
cînd prototipul este gata de expediere, 
aproape în fiecare clipă își face drum in 
uzină cite un om din alte seefii, arun- 
cînd incă o privire spre eL

★
Istoria războiului automat de țesut 

AT 115 datează mai de mult. încă la 
sfîrșitul anului 1953, „uniriștii" au produs 
cel dinții război automat de fesul din 
Iară, războiul AT 100. După strădanii în
delungi, luptlnd cu greutatea lipsei de 
dispozitive și de piese filigrame, de di
mensiuni minuscule, muncitorii au izbu
tit — pînă la urmă — să închege trupul 
războiului. Merite egale au dobindit 
atunci fruntașii In producție Ștefan 
Bodi, Ioan Majos, turnătorul luliu Ban- 
yai, și inginerul Emcrik Bock.

Acesta a fost insă numai începutul. Re
ușita incă nu era deplină. Războiul nu era 
complet pe măsura cerințelor și condifiu- 
nilOr existente în întreprinderile noastre 
din sectorul industriei ușoare. Fabricile 
noastre textile aveau nevoie de un război 
cu o lățime mai mare decit cea de 100 
centimetri, de o lățime de 115 centi
metri. Prototipul produs initial — deci 
prototipul AT 100 — avea nevoie de mo
dificări, de adaptări.

In această nouă muncă s-au alăturat 
cu entuzias.m grupul de proiectanti con
dus de inginerul Ernest Deutschensch- 
midt, turnătorii din echipele lui luliu 
Banyai și Martin Kallos, strungarii șt 
rabotorij Ludovic Varga, Alexandru 
Gocan, Francisc Szasz, montorii lui 
(jlieorghe Culcer.

S-a lucrat îndelung cu rîvnă, cu în
suflețire. S-a reexaminat documentația 
existentă, s-a verificat minuțios fiecare 
piesă, fiecare părticică din trupul mași
nii. Iar cînd noul proiect a fost gata, clnd 
materialele șt piesele'au fost toate pregă
tite, s-a trecut la lucrul propriu zis, la

TEBA“-ARAD
făurirea noului prototip. La 9 martie — 
cu nouă zile înainte de termenul plani
ficat — strădania a fost încununată de 
succes: noul război automat a căpătat 
via(ă, a devenit, după analizele efec
tuate, apt pentru a fi fabricat în serie. 
Industria noastră ușoară, fesătoriile pro
ducătoare de bumbac, serj, șaten, poplin, 
etc., aveau o nouă mașină, o mașină cu 
randament sporit produsă pentru prima 
oară în fără și potrivită cu condifiunile 
de lucru existente In industria noastră 
ușoară.

★
Noul război AT 115 funcționează cu 

aproape 200 turații pe minut. Acest lucru 
permite realizarea a circa patru metri de 
țesături pe oră, atunci cînd se bat 20 de 
fire la un centimetru. Toba cu casete are 
o capacitate mai mare decit la alte 
războaie automate, fapt care asigură o 
productivitate sporită. El este prevăzut 
de asemenea cu ^ispozitiv de oprire au
tomată în cazul ruperii firelor, lucru care 
va contribui la obfinerea unor țesături de 
bună calitate.

împreună cu tehnicianul Francisc 
Beker, cu cel care a pus mult suflet la 
montarea prototipului, noul război au
tomat a luat drumul A'adului, drumul 
spre fabrica „Teba". Acolo, muncitorii 
textiliști își vor putea da seama cit de 
prețios este rodul strădaniei „uniriștilor". 
Acolo ei vor putea asculta inima motoru
lui, vor putea îmbrățișa cu privirea valu
rile de pinză produsă. Valuri de serj, de, 
satin, de poplin.

Iar dincoace, pe malul Someșului, la 
uzinele clu/ene constructorii celui dinții 
război automat de tesut din (ară sînt gata 

■să-și desăvirșească succesul, să făurea
scă in serie războaie automate AT 115...

M. SCR1PCA
Corespondentul „Romînlei libere" 

în regiunea Cluj

Soarele scaldă din belșug depărtările timpurilor in 
timp ce tractoarele s-au oprit în pauza de amiază. Un 
grup de tractoriști de la S.M.T. Turnișor Sibiu printre 
care și Laurențiu Șercăianu și tovarășii săi semnează 
chemarea la întrecere socialistă în cinstea zilei de 1 Mai.
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Paltoanele au devenit de prisos. Primăvara te face să 
te simți mai ușor și mai plin de voie bună. Odată cu ea 
și ținuta trebuie să fie mai frumoasă și mai ușoară.

Strădaniile muncitorilor de la Fabrica de Confecții 
„Gh. Gheorghiu-Dej“ din Capitală vor fi răsplătite d n 
plin prin aprecierile cumpărătorilor față de noile modele 
ale primăverii create de ei.
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Odată cu vîntul călduț al zilelor senine, terenurile de 
sport s-au Însuflețit Zeci și zeci de tineri sportivi și-au 
reluat antrenamentele în aer liber.

O clipă și discul va părăsi mina tinerei Inii ana Drago- 
mir de Ia asociația sportivă „Constructorul", zburind d 
parte pe terenul înverzit al stadionului Tinerelului,

..............................■ * •' ■ ' ■

Colțul ierbii se arată proaspăt des ca o perie Ora
șele patriei încep să îmbrace haina florilor, a parcur.lor 
înverzite, a scuarurilor întinerite. Pe b-dul Magheru din 
Capitală grădinarii greblează pămîntul și sădesc f-ori.

Foto: NICU VASILE șl MIHAI POPESCU
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Pentru continua îmbunătățire a activității 
cultural-educative de masă la sate

„Joia sfatului agrotehnic*
Nu de mult, cititorii noștri au avut prile

jul să afle în ziar o știre poposită de pe 
meleagurile Bacăului. O simplă știre. Știrea 
anunța că „în multe comune din raionul 
Bacău, țăranii muncitori au pornit iniția
tiva de a organiza „Joia sfatului agrotehnic". 
Printre aceste comune se numără și Luizi 
Călugăra"... Un fapt obișnuit 1 In fiecare zi, 
sute de fapte asemănătoare se înscriu în le
topisețul vremurilor noastre noi. Și totuși 
știrea apărută în ziare, nu vorbea numai 
aespre un 6i>mplu fapt obișnuit. E drept, o 
simplă știre anevoie poate cuprinde, în si
lueta literelor ei mărunte, întregul rod al 
frăm'ntărțtar, bucuriilor și năzu nțelor oa
menilor dintr-un sat pierdut undeva pe 
harta țării.

Inițiativa țăranilor muncitori din Luiz' 
Călugăra își are însă înțelesul ei deosebit. 
Pentru a-i înțelege rostul, trebuie să po
posești, ura’nd pe un drumeag domol de 
țară, pînă sus pe un colnic, în locul numit 
Dealul M’ndrelor. Poate vă veți întreba — 
pe bună dreptate — ce legătură este între 
inițiativa țăranilor muncitori de la Luizi Că. 
lugăra și Dealul Mtadrelor? Răspunsul 11 
ve,i afla mai departe...

Oamenii din Dealul Mindrelor
Patru dealuri înconjoară vîlceaua aceea 

străbătută de apele sprintene ale pirîului 
Bahna : Dealul Osebiților, Dealul Senisiau, 
Dealul Calvarei și Dealul Mândrelor. Pe Dea
lul Mindrelor zărești, răsfirate ca niște 
flori albe, casele unui sat crescut pe aceste 
locuri din vechime. Aici e Luizi Călugăra. 
Din timpuri de demult se spune că oamenii 
de prin aceste părți, sînt pricepuți în munca 
pămîntului. Și tot din timpuri de demult se 
spune că fete frumoase ca în Dealul Mîn- 
dire’or nu găsești in tot locul. Oamenii a- 
ceștia și-au păstrat pînă în zilele noastre 
deprinderea de a-și 
munci cu hărnicie 
ogoarele. Cit despre 
fete... Mîndrele din 
Luizi Călugăra au 
gene lungi și ochi de 
jar, așa cum au avut 
în tinerețea lor, buni
cile și străbunicile... 
Dar mlridrele din a- 
cest deal, au și glas 
frumos, și e o mare 
înctatare să le auzi 
seara doinind pe uliți, 
sau la ciutură, la 
fîntînă In nopțile 
lungi de iarnă, la 
clăci, se s<t-îng băieți 
și fete și cintecele ră
sună pînă hăt, depar
te peste Dealul Ose
biților. Așa se întâm
plă iarnă de iarnă, 
seară de seară. Aproa
pe nu e gospodar care 
să nu aibă oaspeți 
într-una din serile 
sao'tăminii și să nu 
asculte cintecele fete, 
lor și ale flăcăilor, șo
tiile lui moș Ion Pe
tre Cherecheș „sno- 
varul satului" și cîte 
altele... Numai că a- 
nul acesta țăranii 
muncitori din Luizi 
Călugăra s-au gîndit 
la o treabă mai bună. 
Dar mai bine să po
vestim faptele... Era 
prin miezul iernii, prin ianuarie. Intr-o seară, 
cîțiva vecini au venit în ospeție la moș Che
recheș să asculte viersul fetelor, snoavele 
uncheșului, să mai tăifăsuiască despre cîte-s 
noi prin lume Oaspeții simțeau nevoia să 
se sfătuiască la gura sobei, despre munc'le 
agricole de primăvară, ei ar fi dorit să pri
mească povața de la un om priceput. 
De față era și învățătorul Alexandru 
Hacighianu, deputatul circumscripției. în
vățătorul Hacighianu e aici la școala 
din comună, de 34 ani. A încărunțit aplecat 
deasupra pupitrelor școlarilor și puțini oa
meni sî-nt în comună care să nit fi deslușit 
înțelesul slovelor sub privirea lui părintească, 
învățătorul Hacighianu e priceput și el în 
munca pămîntului și în multe seri le-a citit 
țăranilor muncitori din cărțile sovietice, 
despre metodele agrotehnice ale colhoznici
lor. De multe ori atunci cînd au nevoie de 
un sfat, țăranii muncitori din Luizi Călugăra 
calcă ograda învățătorului și află răspuns. 
Cînd le-e auzit păsul, învățătorul Ha- 
cighianu le-a povestit că în împreju
rimi, țăranii muncitori, la îndemnul co
muniștilor, se string în fiecare joi seara, 
să se sfătuiască despre muncile pe care le 
au de executat pentru pregătirea campaniei 
agricole de primăvară. Așa au hotărît țăra
nii muncitori din circumscripția învățătoru
lui Hacighianu să organizeze „Joia sfatului 
agrotehnic". A doua zi, vestea a făcut ocolul 
satului. Și în seara următoare, gospodarii 
pricepuți din fiecare circumscripție s-au ho
tărît să facă și ei „Joia sfatului agrotehnic". 
Dar întrebarea era cine să-i conducă și să 
le dea îndrumări. Ion Petri Butacu, frunta
șul la însămtațări, și-a dat căciula pe ceafă 
și a spus:

— Âpăi, eu zic că asta-i treaba deputatu
lui. El ne știe nevoile și poate să ne găsea- 
«c*ă răspuns la întrebările noastre..

Și așa au pornit. In prima săptămtaă 
„Joia sfatului agrotehnic" a avut loc doar 
în cîteva circumscripții. Apoi în joia urmă
toare s-a ținut în toate circumscripțiile din 
comună. La început treaba mergea mai ane
voie Unii se lăsau mai greu, pe alții îi 
apuca somnul. Mîndrele rămîneau acasă pe 
vatră, ier flăcăii doineau din fiuere, afară 
pe lîngă ogrăzi. Pînă la urmă Valeriu Ha
cighianu, tot învățător și el, fratele deputa
tului, s-a gîndit că n-ar fi rău dacă la aceste 
„Joi ale sfatului agrotehnic" ar veni și flăcăi 
și fete, 6au vreun bătrtn care să spuie o 
sooavă sau o cimilitură.

I
Peste cîteva zile se va deschide în Capi

tală o expoziție de aparate de măsură și con
trol pentru industria textilă, de pielărie și 
de hîrtie, organizată de Reprezentanța comer
cială a Ambasadei R. Cehoslovace din Bucu
rești. Expoziția va funcționa cu începere de 
Ia 29 mâttie in str. Oțetari nr. 3.

★
Cele mai noi modele de imprimeuri din a- 

ccst an pentru sezonul de vară, produse ale 
întreprinderilor textile și cooperativelor meș
teșugărești din țară, vor constitui obiectul 

însemnări din comuna 
Luizi Călugăra, raionul Bacău
Nu după mult timip „Joile sfatului agro

tehnic", au devenit șezători în toată regula. 
Astăzi dacă poposești joia cînd se aprind 
lămpile la Luizi Călugăra, auzi după ter
minarea sfatului, răzbătând din multe case 
viersul melodios al mindrelor, rîsete și voie 
bună. Țăranii muncitori vin în număr din 
ce în ce mai mare la „Joia sfatului agro
tehnic", ei s-au convins că trag multă folo
sință de pe urma sfaturilor date aici. Căci în 
fiecare săptăm’nă lucrurile se petrec cam 
așa : Învățătorul Valeriu Hacighianu, respon
sabilul din sat al „Joir sfatului agrotehnic" 
se sfătuiește cu acei care răspund de fiecare 
circumscripție în legătură cu muncile agri
cole imediate din săptămîna respectivă. In 
această privință aru un mare ajutor în ziarul 
regional „Steagul roșu" care publică săp- 
tămînal un calendar al muncilor agricole. 
„Joia sfatului agrotehnic" este legată de 
treburile ta zi ale țăranilor muncitori, răs- 
punzînd în felul acesta sarcinilor imediate 
Dar nu e numai atît „Joia statului agro
tehnic" nu este făcută în pripă. Deputății 
vorbesc din timp cu oamenii din cîrcumscrip 
țiile lor electorale și îi îndeamnă să vie 
în număr cît mai mare. Apoi în fiecare vi
neri dimineață, învățătorul Valeriu Hacighi- 
anu, după ce a (ost încunoștiințat de către 
deputați despre problemele pe care le-au ri
dicat țăranii muncitori la „Joia sfatului agro
tehnic", despre nevoile lor, merge la comi
tetul executiv al sfatului popular comunal 
pentru a le găsi rezolvarea. In fiecare joi 
seară, deputății le răspund țăranilor munci
tori ce măsuri a luat sfatul popular pentru 
înlăturarea lipsurilor. In felul acesta „Joia 
sfatului agrotehnic" are un rol însemnat în 

Desen de R. VOINESCU

ducerea la bun sfîrșit a muncilor agricole.
Așa s-a întâmplat de pildă pe la începutul 

lunii martie. In Luizi Călugăria repararea 
uneltelor cam fusese lăsată pe tînjeailă. Ză
pada începuse să mustească și dinspre valea 
Bistriței, vîntul aducea adierea crudă a dez
ghețului Responsabilul „Joii sfatului agro
tehnic" din comună, n-a stat o clipă pe 
gînduri A adunat deputății și i-a sfătuit 
să discute în prima joi, importanța repară
rii uneltelor pentru campania agricolă de 
primăvară, care bate la ușă. Și așa au și 
făcut. In prima „Joi a sfatului agrotehnic" 
țăranii muncitori 6-.au sfătuit îndelung pînă 
ce luceafărul de ziuă a prins să sclipească 
prin năframa norilor. Atunci au văzut ei că 
sînt o seamă de lipsuri și la sfatul popular. 
Comitetul executiv le-a aflat și le-a înlă
turat, țăranii muncitori s-au pus pe treabă 
și în cîteva zile toate uneltele și atelajele 
din comună au fost reparate. Și acesta este 
numai un exemplu. Dar cîte altele nu se 
pot da... In Luizi Călugăra „Joia sfatului 
agrotehnic" a început să dea roade. Zi de 
zi, apar noi inițiative care îmbogățesc ne
contenit conținutul acestor seri pline de în
vățăminte Dar pentru a le cunoaște, e bine 
să mergi într-una din aceste seri de început 
de primăvară, în casa vreunui gospodar de 
prin partea locului. Dar mai întfi să vedem 
cine găzduiește în seara aceasta „Joia eta
jului agrotehnic"? Răspunsul nu e greu de 
aflat...

Intîlnire cu „moș Sciucar"
Vi-1 mai reamintiți pe moș Sciucar din 

romanul „Pămînt desțelenit"? Desigur. Aș 
vrea să spun că l-am reîntâlnit, nu în Gre- 
meaci-Log, ci aici pe meleagurile din Luizi- 
Călugăra. Avea sumam înflorat și o cușmă 
mare pusă tinerește „pe-o sprinceană". Pe 
nume I se spune moș Ion Petre Cherecheș, 
dar oamenii din sat îi zic „snovairul". Un- 
cheșul are veșnic desaga plină cu șotii și nu 
e întrebare 6ă tiu-i găsească răspuns. După 
ce i-am dat binețe, l-am întrebat în ce cir
cumscripție mai apropiată se ține în seara 
asta „Joia sfatului agrotehnic'*. M-a privit 
printre gene și mi-a răspuns.

— Apăi care, tovarășe, că eu sînt sta
roste pe6te toate. Da, nu te mira. Eu sînt 
snovarul, nu mă știi? Și nu mă lasă inima

n f o r m a ț I
a 4 mari expoziții cu vînzere care vor fi 
deschise de către organizațiile comerciale Io- 
cale din Capitală, cu Începere de la 1 apri
lie a.c.

★
Vineri dimineața au "început în Capitală, 

ta amfiteatrul Spitalului Colțea, lucrările 
primei sesiuni științifice a Institutului de 
oftalmologie al Ministerului Sănătății.

★
Sîmbătă dimineață, se deschide în aule Bi

bliotecii Centrale Universitare din Capitală 
dezbaterea generală * problemelor de crea
ție pe marginea Expoziției Anuale de Stat 

să nu colind în seara astia pe la cft mai 
multe. Eu n-am circumscripție, căci snoave
le mele au bătaie lungă!

Am plecat cu uncheșul „fără circumscrip
ție" șl am poposit în casa țăranului munci
tor Gheorghe Ioslf Dența. Abia se înserase și 
sus pe boltă, primele stele sclipeau ca niște 
arnici pe o nesfîrșită și albastră năframă. 
Vecinii începuseră să sosească. Așezați pe 
laviță, fumau liniștiți ca niște oameni ce 
au de pus la cale, pe îndelete, o treabă 
bună. In 6eara aceasta țăranii muncitori din 
circumscripția învățătorului Hacighianu 
au împlinit două luni de cînd, săpiămînă de 
săptămână, se întîlne-sc cu plăcere la „Joia 
sfatului agrotehnic". Seara aceasta era și 
mai însemnată. De cîteva zile un vinticel cald 
a început să aducă dinspre Bistrița mireasma 
primilor muguri. Asta-i semn că bun,a pri
măvară se află pe undeva pe aproape, gata 
să-și despletească cosițele pline de ghiocei, 
toporași și lăcrămioare. Dar nu numai atît. 
E 6«nn că plugurile nu vor mai sta mult 
timp în ogradă șl tractoarele vor începe să 
răscolească pămîntul, să desțelenească glia 
amorțită sub covorul alb al iernii. Poate de 
aceea, în seara aceasta, oamenii sînt mai tă
cuți și își fumează așa pe îndelete țigările, 
învățătorul Alexandru Hacighianu își pregă
tește planșele și oamenii chibzuiesc bine ce 
întrebări să-i puie. Acum, în pragul primă
verii muncile trebuie făcute cu pricepere, 
după regulile agrotehnice. Discuțiile au în
ceput. învățătorul ți sfătuiește pe oameni să 
facă ultimele pregătiri pentru campania a- 
gricolă de primăvară. El îi povățuiește să 
iasă neîntârziat pe cîmp, deîndată ce pămîn
tul s-a svîntat. Oamenii știu că atunci cînd 
semeni la timp, și rodul este bogat. Ei îl 
ascultă cu atenție pe învățător... Fruntașii 
recoltelor bogate nu se țin țîfnoși pe la 
colțuri. Ej iau cuvîntul și le împărtășesc și 
celorlalți metodele lor bune de muncă. A

tunci cînd vreunul stă mai de o parte, moș 
Cherecheș îi dă degrabă ghes.

— Iacai, bre, vreau să vă spun o ghici
toare. Și sfătos, ațintindu-și ochii în jur o
S'p une:

Nu sînt mare ghicitor
Dar acuma pe ogor
Cine-și pregătește sacu’ 
Să adune rod ?...

— Butacu! Butacu! răspund în cor înve
seliți oamenii din cameră. Ion Petri Butacu, 
gospodar harnic care în fiecare toamnă ob
ține recolte mărite la hectar ride și el. 
Apoi le povestește vecinilor săi oum s-a pre
gătit pentru muncile agricole de primăvară 
care vor începe în ctirînd. Mai iau cuvîntul 
și ailți fruntași ta muncile agricole. încet, în
cet. discuțiile se înfiripă mai lesne, oamenii 
se sfătuiesc împreună cu învățătorul încărun
țit de ani, despre munca și nădejdiile lor, 
despre apropiata bătălie pentru obținerea unei 
recolte bogate. Intre timp bibliotecara din co
mună, împarte sătenilor cărți legate de 
munca lor. In fiecare joi seara țăranii mun
citori cer bibliotecarei lor tot maii mu’te 
cărți. Intr-un colț, Marioapa, o fată 
sprintenă cu ochii ca mura, a început să 
murmure un cîntec de dragoste de pe aici 
de prin părțile Bacăului. Intr-un alt colț, 
rnoș Cherecheș povestește — în hazul tutu
ror — cum a învățat-o pe baba lui regulile 
agrotehnice. Și încă ceva... Alături în odaie, 
6-ub 'privegherea oamenilor care îi pregătesc 
un viitor tot «nai bun, micuțul Iosif venit pe 
lume acum patru luni, a adormit ta copaie 
cu zâmbetul pe buze...

★
Cîntaseră cocoșii a doua oară cînd ne-am 

despărțit de sfătoșii gospodari din Luizi 
Călugăra. Clipocitul pîrîului din vale, vestea 
parcă în noaptea nemărginit de albastră a- 
proptata revărsare a primăverii. După ce 
ne-am luat rămas bun, Ion Petri Butacu, un 
bărbat vînjos și înalt ca un brad, a mai avut 
o vorbă de spus :

— Poate metoda asta a noastră e bună 
șl o prinde și în alte sate ale țării. Noi am 
îi tare bucuroși...

Și Ion Petri Butacu avea dreptate 1
D. TABACU

I
din decembrie 1954. In acest cadru conduce
rea Uniunii Artiștilor Plastici din R.P.R. va 
prezenta un raport, ce va constitui baza dis
cuțiilor.

La dezbateri participă artiști plastici din 
întreaga țară, critici de artă, precum și nu
meroși invitați. ★

In amfiteatrul Institutului de balneologie 
și Fizioterapie din Capitală și-a început ieri 
lucrările conferința pe țară a directorilor de 
stațiuni și sanatorii balneare, convocată de 
către conducerea Direcției Balneologie» a 
Ministerului Sănătății.

Opere literare romînești 
tipărite peste hotare

Literatura romtaeescă clasică șl contem
porană devine din ce ta ce mai cunoscută 
peste hotarele țării. In anul trecut noi opere 
ale literaturii romîne au fost editate în di
ferite țări străine.

In anul trecut, în Uniunea Sovietică — 
unde din operele autorilor rom mi au fost e- 
ditato pînă acum peste 60 de lucrări — a 
mai aparat o culegere de nuvele de Ion Sla
vici, într-un tiraj de 90.000 exemplare, ro
manul „Ciocoii vechi și noi" de N. Filimon, 
o culegere de basme și balade populare ro
mînești și sitele.

De o mare popularitate se bucură în U- 
niunea Sovietică operele lui Mihail Sado- 
veanu din care au fost tipărite 25 de titltiri 
în 13 limbi ele popoarelor sovietice, cu un 
tiraj total de 1.253.000 exemplare. De curînd 
în limba bielorusă, a mai apărut o culegere 
de opere alese din lucrările marelui nostru 
scriitor.

Noi traduceri din limba romînă au 
apărut în R. P. Chineză. Recent au fost e- 
di'tate „Amintiri din copilărie" de Ion Crean
gă, romanul „Negura", de Eușebiu Camilar 
și „Nufărul .roșu", de Petre Luscalov.

In tiraje mari a.u fost tipărite de asemenea: 
cărți romînești ta țările de democrație popu
lară din Europai. în R.P. Ungară de pildă' în 
cursului anului 1954, s-au tradus nuvela „Co
moara" de I. Slavici și „Ciocoii vechi și 
noi" de N. Filimon, ta R. P. Polonă au fost 
traduse romanele „Desculț" și „Duilăi;“ de 
Zaharia Stancu, în R. P. Bulgaria au fost 
editate romanele „Nicoară Potcoavă" de Mi
hail Sadoveanu, „Marea pregătire" de Al. 
Jar și cartea de povești pentru copii „Multe, 
multe luminițe" de Octav Pancu-Iași, iar în 
R. Cehoslovacă s-a tradus romanul „Vtatul 
nu se stârnește din senin" de Istvan Aszta- 
los.

De q unanimă apreciere se bucură și peste 
hotarele țării noastre romanul lui Mihail 
Sadoveanu „Mitrea: Cocor", distins eu Me
dalia de apr a păcii. In anul 1954 „Mitrea 
Cocor" a mai fost tradus in Italia, Olandav 
și Anglia, Argentina și în Liban.

Anul trecut au mai fast editate peste ho
tare romanul „Dulăii" de Zaharia Stan
cu care a mai apărut în limbile germa
nă, franceză și engleză, iar romanul „Des
culț", de același autor a apărut recent ta 
traducere în Italia, Franța, Olanda și Bra
zilia. In Egiipt a fost tipărită în limba arabă 
□ culegere de nuvele și schițe de I. L. Cara
giale, C. Negruzzi și AL Sahiai.

Literatura romînească a început să fie cu
noscută și în țările din sudul Asiei. După 
ce romanul „Mitrea Cocor" a fost tradus în 
Iran și ta India, de curînd volumul „Borde- 
enii’* de Mihail Sadoveanu a fost tradus în 
limbile hindu — cea mai răspândită limbă din 
India și în limbai bengali. De asemenea, în 
Ceylon a apărut nu de mult un volum care 
cuprinde o culegere din nuvelele lui Al. 
Sabia.

In cursul anului care a trecut au fost tra
duse de asemenea peste hotarele țării și o- 
pere ale dramaturgiei romînești.

Im U.R.S.S. au fost traduse piesele „Pentru 
fericirea poporului" de A. Baranga și N. 
Morarii și „Ziua cea mare" de Maria Banuș. 
In R. Cehoslovacă au fost traduse piesele 
„Minerii" de M. Davidoglu și „Iarbă reai“ 
de A. Baranga.

,,O scrisoare pierdută" de I. L: Caragiale 
a mai fost tradusă și în Finlanda. Piesa 
„Pentru fericirea poporului" a fo.st tradusă 
și în Anglia și Franța.

In anul acesta noi opere ale literaturii și 
dramaturgiei romînești vor fi publicate în 
alte țări.

Noî lucrări literare romînești vor e- 
pare anul acesta și în Uniunea So. 
vietică. Astfel, vor fi editate o nouă 
culegere a poeziilor lui Eminescu, romanul 
..Nicoară Potcoavă" și două volume de opere 
alese, de Mihail Sadoveanu, două culegeri 
de nuvele care cuprind lucrări scrise de 18 
autori clasici și contemporani, un volum 
„Opere alese" de Al. Sahia, o culegere de 
versuri de A. Toma.

In R. Cehoslovacă poetul Zavada Wilem 
lucrează în prezent lai traducerea poe
ziilor Iui Mihail Eminescu, Maria Kavkova 
scrie o lucrare despre poezia populară In 
R.P.R., iar poetul Milan Kundeva lucrează 
la o antologie a poeziei romînești. In R. P. 
Bulgaria se vor tipări anul acesta romanele 
„Bărăgan" de V. Em. Galan și „Desculț" de 
Zaharia Stancu, iar în Argentina scriitorul 
Agosti Hector Pablo lucrează lai o traducere 
în limba spaniolă a piesei lui I. L. Caragiale 
„O scrisoare pierdută".

O fetiță și o listă
Anicuța Stuparu este o fe

tiță de 11 ani și cunoaște 
prea puține despre viață. A 
văzut pentru prima oară lu
mina zilei cînd bubuitul tu
nurilor și zăngănitul armelor 
nu amuțiseră încă,-cînd hitle- 
rismul nu fusese încă răpus. 
Despre acele vremuri ea nu 
păstrează amintiri. Era abia 
un pui de om. Mama ei i-a 
povestit cum fugea purtînd-o 
în brațe în adăpost ca s-o 
ferească de urgia bombelor și 
cît i-a tremurat inima pentru 
viața copilei.

Au trecut de atunci mulți 
ani. încet, încet, rănile răz
boiului s-au închis. Ceea ce 
a fost distrus s-a reconstruit, 
s-au făcut multe lucruri noi. 
Ploești, orașul Anicuței, tră
iește azi o viață nouă. Fetița 
a crescut mare și este acum 
elevă a unei școli elementare. 
Ea a îndrăgit mult cartea și 
de aceea e fruntașă la învă
țătură și și-a început uceni
cia și în activitatea obșteas
că.

„Alături de bunica mea — 
ne scrie într-una din ultimele 
ei scrisori — am mers din 
casă în casă, pe viscol, ză
padă șl ger. Oamenii ne pri
meau bucuroși și semnau 
Apelul vu multă dragoste și 
cu multă bunăvoință. Munca 
no stră n-a fost zadarnică. 
Am strîns un număr foarte 
mare de semnături”.

Citești cu emoție aceste 
rînduri și fără să vrei gîndul 
îți aleargă undeva departe 
unde copii de aceiași vîrstă 
cu Anicuța au cu totul alte 
îndeletniciri. „In orașul Phi
ladelphia — după cum rela
tează ziarul „Christian Scien
ce Monitor" — în ultimul 
timp, bande de elevi, tn vîrs

IN CASA NOILOR NÂSCUTI

Grija pentru mamă șl copil constitue o preocupare de seamă a regimului 
nostru democrat-popular. Casele de nașteri, spațioase și bine amenajate, deservite 
de personal medico-sanitar de specialitate, au devenit astăzi ceva obișnuit în țar* 
noastră. Aici mamele și noii născuți se bucură de cea mai atentă îngrijire.

In clișeu: La maternitatea Polizu din Capitală, în secția de noi născuți 
medicul Adela Schwartz șl sora Elena Velescu, fac obișnuita vizită medicală 
de dimineață. Foto Aoerpres

Luptăm pentru a produce țesături w 
mai multe și mai bune

Convorbire cu iov. luliu Mereg, directorul uzinelor
„Vasia Vasilescu''-Mediaș

ÎNTREBARE : Care este preocuparea co
lectivului pe care îl conduceți pentru 
cît mai buna folosire a utilajului ?

RĂSPUNS : Față de anul trecut, în pri
mele luni ale acestui an noi am reușit să 
folosim înir-o măsură mult mai mare utila
jul nostru.

Afară de sectorul filatură de viigonie, unde 
indicele de utilizare planificat a fost înde
plinit numai în proporție de 94,8 la șută, 
în toate celelalte sectoare rezultatele obținute 
sînt satisfăcătoare. Astfel, la sectorul fila
tură de bumbac indicele de utilizare a fost 
îndeplinit în proporție de 100 la sută, la 
țesătorie ta proporție de 101,5 la sută iar 
în sectorul finisaj de 102,5 la sută.

Aceste rezultate au putut fi obținute dator 
rită accentuării preocupării pentru folosirea 
oît mai completă a utilajului Avînd la 
bază experiența anului trecut, conducerea 
uzinelor împreună cu compartimentul tehnic 
șl colectivul de muncitori și-a orientat acti
vitatea spre descoperirea și punerea în va
loare a acelor rezerve interne care să ducă 
Ia lichidarea greutăților ce împiedicau buna 
funcționare a utilajului.

Conștienți că folosirea justă a utilajului 
constituie un factor însemnat pentru obți
nerea unei producții sporite, am elaborat un 
plan de măsuri tehnico-organizatorice defal
cat pe sectoare de fabricație, responsabili și 
termene.

Prinfre măsurile aplicate care au contri
buit la o mai bună utilizare a 'mașinilor 6e 
numără o seamă de amenajări care au de
terminat reducerea la maximum a fuselor 
inactive la ringuri. S-a hotărât de asemenea, 
centrarea fuselor la selfactoare, formarea de 
echipe pentru verificarea montării sulurilor 
și a reglării războaielor, formarea echipelor 
d-e întreținere a garniturilor de ițe și sipete, 
etc.

Paralel cu acțiunea întreprinsă pentru a- 
șigurarea unor indici mai mqri de utilizare 
a mașinilor, noi ne-am preocupat mai temei
nic șl de executarea la termenele stabilite a 
reparațiilor planificate, veghind totodată ca 
aceste reparații să fie cît mai corespunză
toare.

Totuși nu ne putem mulțumi cu atît. In 
timpul procesului de producție se mai ivesc 
încă și acum întreruperi accidentale care 
constituie pierderi însemnate ta producție. 
Ele provin atît din lipsa unor piese (șuru
buri, burghie) pe care întreprinderile meta

Note și comenta rit
tă de 13-18 ani se luptă între 
ele, atacă automobile și auto
buze, terorizează pietonii și 
chiar comit asasinate". Din 
unele articole apărute In re
vista americană „Saturday 
Evening Post" reiese că anul 
trecut un milion de copii au 
intrat în conflict cu autorită
țile pentru delicte care merg 
de la spargerea geamurilor 
pînă la viol și asasinate.

Stcțu față în față două lumi 
a căror moduri diferite de 
viață se reflectă adine și în 
educația copiilor. Copiii din 
țările imperialiste sînt edu
cați tn spiritul crimei și al 
violenței. Copiilor din țara 
noastră li se insuflă dragos
tea pentru pace, viață și 
muncă pașnică.

Aceasta este și explicația 
faptului că Anicuța Stuparu 
a strîns — după cum ne spu
ne — „un număr foarte mare 
de semnături pe Apel".

„Deschis de la 7 la 23“
Acest orar sau altele ase

mănător scrise pot fi citite 
pe ușile multor restaurante. 
Ultima oară am citit o ast
fel de inscripție pe ușa res
taurantului „Dunărea" din 
Sibiu în seara zilei de 14 
martie la orele 22,30, deci 
cu jumătate de oră înainte 
de ceasul închiderii. Din do
sul ușii o tovarășă ospătară 
mi-a spus că restaurantul e 
închis, l-am arătat ceasul. 
Imperturbabil mi-a replicat 
„și noi avem nevoie de ju
mătate de oră pentru cură
țenie". Avea dreptate tova
rășa ospătară; numai că 
m-am întrebat: De ce nu 
pune afișul: deschis de la 7 
la 22,30? Ar putea oare so
luționa această problemă 
Trustul Alimentației Publice*

Sibiu? Nu de alta dar o 
practică de tipul celei de la 
„Dunărea", de la alte res
taurante, seamănă cu prover
bul ce se chiamă în romi- 
nește „să-ți furi singur că
ciula". Așteptăm cu mult in
teres opinia Trustului.

E în reparației
Multe discuții a stîrnlt tn 

comuna Dobra din raionul 
Ilia problema băii comunale.

— Bine, bine, se întrebau 
oamenii, deabia a fost cons
truită și nu mai funcționea
ză? Ce s-o fi întlmplat ?

— A crăpat cazanul și a- 
cum e în reparație, răspun
deau alții.

Și azi așa, mline așa, ță
ranii muncitori din comună 
așteptau cu încredere înde
plinirea promisiunilor făcute 
de sfatul popular comunal că 
baia va fi pusă în funcțiune.

Văzînd că timpul trece și 
reparația cazanului iot în- 
tîrzie, cititoarea Aurelia Bar
bu din comună, s-a adresat 
redacției solicitînd interven
ția în această problemă. La 
data de 16 iunie 1954 răs- 
punzînd sezisării ziarului, 
sfatul popular al raionului 
Ilia ne comunica că încă în 
cursul acelei luni va lua 
măsuri și baia va fi dată în 
folosință.

Din luna iunie 1954 și pînă 
astăzi au trecut multe luni, 
a început un an nou. Baia 
din comună însă tot nu func
ționează tn ciuda angajamen
tului atît de solemn luat de 
sfatul popular raional.

La întrebările pe care oa
menii din oomună le pun 
comitetului executlo oomunal

lurgice nu pi le livrează la timp cît șl d'3 
cauza slabei calificări profesionale a ajutori» 
lor de maiștri. Nu pot afirma că aoeastâ 
problemă a fost desconsiderată de conduce
rea uzinelor. Ea nu Și-a găsit însă o rezol., 
vare imediată. Măsurile luate în direcția ri
dicării calificării acestor cadre (prin școli, 
pe sectoare și prin instructaje) vor duce în. 
tr-o perioadă de timp mai luțigă la micșo
rarea numărului de întreruperi la mașini.

Un aport însemnat la obținerea unor in
dici de utilizare mai buni l-a adus și apli
carea în producție a unei serii întregi de 
inovații din cele 17 propuneri înregistrate în 
lunile ianuarie și februarie.

ÎNTREBARE : Ce măsuri ați luat și ce 
rezultate ați obținut în ce pilivește îm
bunătățirea calității țesăturilor ?

RĂSPUNS : E-ste bine știut că acum cînd 
exigența oamenilor muncii a crescut simți
tor, datoria noastră, a muncitorilor și teh. 
nicienilor care lucrăm în întreprinderile pro» 
ducătoare de bunuri de larg consum, este nu 
numai de a fabrica mai mult ci șl a pune 
la dispoziția consumatorilor mărfuri de cea 
mai bună calitate.

Noi am pornit in cursul acestui an la ac
țiunea de îmbunătățire a calității produselor 
ho-tărîți fiind de a nu lașa sub nici un mc, 
tiv să iasă din .întreprindere mărfuri de ca
litate inferioară.

Pentru aceasta am intensificat controlul 
interfazic al semifabricatelor, verificînd zil
nic rebuturile ce se mai ivesc și stabilind 
cauzele provenienței acestora cît și măsurile 
imediate ce urmează a fi luate pentru înlă
turarea lor. In acest fel am obținut rezul
tate mulțumitoare. In luna ianuarie planul 
de calitate a fost îndeplinit și chiar depășit,

In acțiunea de îmbunătățire a calității 
țesăturilor, majoritatea muncitorilor printre 
care se numără IuȚiana Gali, Silvia Ognea- 
nu, Iilse Gnad, etc., aduc un aport prețios. 
Totuși această problemă nu constituie o 
preocupare a întregului colectiv. Echipele 
conduse de Alexandru Orban și Herman 
Scheind de la mașinile de imprimat ca șl 
aliți muncitori, sînt exemple negative în a- 
ceastă direcție. Ridicarea acestor codași la 
nivelul fruntașilor rămîne pentru conducerea 
uzinelor o sarcină de rezolvat.

Noi ne propunem ca, dînd un nou avtat 
întrecerii socialiste în cinstea zilei de 1 Mai 
să lărgim realizările obținute pînă în pre
zent, să obținem noi succese în direcția fa
bricării mai multor țesături de bună calitate.

sau tovarășilor veniți de la 
raion, răspunsul e același:

— E în reparație /
Nu știm cît va mai trebui 

de aci înainte pînă cînd ca
zanul va fi reparat. In tot 
cazul, ar fi timpul ca sfatul 
popular raional Ilia să se 
ocupe în mod serios de a- 
ceastă problemă și s-o rezol, 
ve cit mai grabnic.

Țigări rare
Este bine cunoscut faptul 

că țigări sînt multe, de toa
te felurile, și le poți găsi 
peste tot. In Orașul Stalin 
însă se ,pare că lucrurile nu 
stau tocmai așa. Dacă un 
cetățean intră în oricare de
bit de tutun din acest oraș, 
are de cele mai multe ori 
ocazia să asculte următoarea 
conversație:

— Dați-ml un pachet de 
țigări „Mărășești".

— N-avem.
— Atunci „Naționale".
— S-au terminat.
— „Mureș".
— încercați mîine.
Rar de tot se întîmplă ca 

la una din aceste cereri vîn- 
zătorul să întindă pachetul 
pe masă și să spună:

— Poftiți!
E un fapt cunoscut că tn 

Orașul Stalin nu se găsesc 
anumite feluri de țigări. In 
timp ce țigări ca .Virginia", 
„Olt" și „Carpați" există în 
stocuri supranormative. sor
turile de țigări cerute insis
tent de cumpărători nu se 
găsesc decît în cantități in
suficiente. Este necesar ca 
forurile In drept să cerceteze 
felul tn care fabricile furni
zoare „Belvedere" din Bucu
rești și din Sf. Qheorghe r«» 
partlzează sortimentele de ție 
gări ee le produs. j

-■

e i



Simbătă 26 martie 1955 - Nr. 3257 Romi nici liberă Pag. 3-a

Puterile occidentale creează dificultăți lucrărilor 
subcomitetului Comisiei ChN.LL pentru dezarmare

LONDRA 25 (Agerpres). — TASS trans
mite :

La 24 martie A, A. Gromîko, prim locțiitor 
al ministrului Afacerilor Externe al U.R.S.S., 
reprezentant al U.R.S.S. in subcomitetul 
Comisiei O.N.U. pentru dezarmare, ale că
rei ședințe se < 
dat un interviu 
dra al agenție; 
corespondentului 
Gromîko'

ÎNTREBARE:
rațiile unpr oameni de stat ai țărilor occi
dentale, precum și informațiile unor organs 
de presă din aceste țări potrivit cărora 
greutățile pe care le întîmptaă subcomitetul 
Comisiei O.N.U. pentru dezarmare ar fi 
provocate de poziția Uniunii Sovietice?

RĂSPUNS: Asemenea declarații ale unor 
oameni de stat din anumite țări occidentale, 
precum și informațiile unor organe de presă 
din aceste țări nu pot fi calificate altfel de
cît ca încercări de a induce în eroare cercu
rile opiniei publice internaționale în privința 
acelora care poartă în realitate răspunderea 
peptru situația creată în cursul tratativelor 
țe se desfășoară la Londra în problemele re
ducerii armamentelor statelor și ale interzi
cerii armei atomice.

Această încercare nu este nouă. La ea s-a 
recurs de îndată ori de cîte ori guvernul so
vietic, care duce ferm o politică de întărire 
a păcii între popoare, a prezentat propuneri 
a.vîpd drept scop să șe pună capăț cursei 
înarmărilor, să se reducă armamentele sta
telor și in primul rînd armamentele celor 
cinci mari puteri, să se interzică armele 
atomice și cu hidrogen. Este vădit că a- 
ceasță încercare se face pentru a împiedica 
realizarea unui acord internațional în aceste 
probleme și pentru a desfășura ca și pînă 
acum cursa înarmărilor, pentru a mări în 
mod exagerat efectivul forțelor armate și a 
produce în proporții și ’mai mari arme ato
mice și cu hidrogen.

ÎNTREBARE: N-ați putea explica In ce 
constă fondul propunerilor guvernului 
sovietic, care sînt examinate ta prezent de 
subcomitet, ținînd seama de faptul că în 
presa țărilor occidentale au apărut informații 
în care se încearcă să se semene îndoieli în 
privința politicii Uniunii Sovietice în pro
blema reducerii armamentelor și interzicerii 
armei atomice ?

RĂSPUNS : La 18 martie guvernul sovie
tic a prezentat spre examinare subcomite
tului proounerf cu privire la încheierea unei 
convenții internaționale în problema redu
cerii armamentelor și interzicerii armelor 
atomice, cu hidrogen și a celorlalte tipuri 
de arme de exterminare în masă. 
Guvernul U R. S. S. a propus ca la baza 

unei asemenea convenții să fie puse cunoscu
tele propuneri ale Franței și Angliei din 11 
iunie 1954, ale căror prevederi principale nu 
diferă de poziția Uniunii Sovietice în pro
blema reducerii armamentelor și interzicerii 
armei atomice. In conformitate cu aceasta 
stipulațiile fundamentale ale convenției men
ționate trebuie, potrivit propunerilor guver
nului sovietic să prevadă :

In primul rînd :
Reducerea de către state, ta decurs de șase 

luni, sau de u-n an a armamentelor, a forțe
lor lor armate și a alocărilor pentru nevoi 
militare dta bugetele de stat în proporție 
de 50 la sută din normele convenite. Redu
cerea armamentelor și forțelor armate tre
buie să se efectueze de la nivelul lor, exis
tent la 1 ianuarie 1955, îa.r reducerea alo
cărilor — de la nivelul alocărilor pentru ne
voile militare pe anul 1955.

Asumarea de către state a obligației, ca 
prim pas pe calea spre reducerea armamen
telor și forțelor armate, de a nu spori 
mamentele și forțele 
velpl din I ianuarie 
spori alocările lor 
în raport cu nivelul 
puri pe anul 1955

Se prevede necesitatea efectuării unei re
duceri substanțiale a armamentelor și forțe
lor- armate ale celor cinci mari puteri — 
Statele Unite, Anglia, Franța, China și 
U.R.SS.

In scopul înfăptuirii măsurilor ulterioare 
pentru reducerea generală a armamentelor, 
6e prevede convocarea în cursul anului 1955 
a unei conferințe mondiale pentru reducerea 
generală a armamentelor și interzicerea ar
mei atomice cu participarea la această con
ferință atît a statelor membre ale O.N.U., 
cît șl a statelor care nu stat membre ale 
acestei organizații

In continuare, la stabilirea normelor de re
ducere a armamentelor se prevede necesita
tea de a se lua ta considerare criterii sim
ple adoptate de comun acord,’’care să In
cludă factori demografici, geografici, econo
mici și politici, avîndu-se în vedere întări
rea păcii generale și a securității interna
ționale și micșorarea primejdiei unei agre
siuni.

In propunerile Uniunii Sovietice se rezer
vă un loc însemnat problemei importante^ a 
controlului internațional asupra îndeplinirii 
de către state a obligațiilor lor decurgînd 
din convenție. In legătură cu aceasta se pre
vede că încă de la începutul aplicării măsu
rilor legate de reducerea armamentelor, tre
buie să se creeze un organ corespunzător de 
control In acest scop, se prevede crearea 
pe lîngă Consiliul de Securitate al O.NU. 
a unei comisii internaționale provizorii de 
control care să aibă dreptul de a cere sta
telor informațiile necesare cu privire la apli
carea măsurilor de reducere a armamentelor 
și forțelor armate. Comisia internațională 
provizorie de control trebuie să ia măsurile 
necesare pentru supravegherea îndeplinirii 
de către state a obligațiilor pe care și le-au 
asumat cu privire la reducerea armamente
lor, a forțelor armate și a alocărilor pentru 
nevoile militare. In atribuțiile ei trebuie să 
intre de asemenea supravegherea îndeplinirii 
de către state a obligațiilor cu privire la limi
tarea armamentelor, a forțelor arrna*e Șl a 
alocărilor pentru nevoile militare

Statele vor fi obligate să prezinte corni- 
«iei ta mod periodic, la termene stabilite, ta-

U. pentru dezarmare, . _ 
desfășoară la Londra, a acor- 

corespondentuțui din Lon- 
TASS. Urmează întrebările 

și răspunsurile lui A. A-

Cum aprecia^ dvs. decla-

ar- 
armate în raport cu ni- 

1955, precum și de a nu 
pentru nevoile militare 
alocărilor în aceste sco-

De la Ministerul Afacerilor Externe al U. R. S. S.
Cu privire la tratatul de stat cu Austria

Interviul acordat de A, A. Gromîko 
corespondentului din Londra al agenției TASS

formații cu privire la îndeplinirea măsuri
lor prevăzute de convenție.

Măsurile indicate mai sus trebuie aplicate 
simultan.

In al doilea rînd:
Propunerile U.R.S.S. prevăd ca după în

deplinirea măsurilor indicate mai sus, tre
buie să se efectueze măsuri noi în vederea 
reducerii armamentelor simultan cu măsuri 
în vederea interzicerii armelor atomice, cu 
hidrogen și a celorlalte tipuri de arme 
exterminare în masă.

Potrivit propunerilor U.R.S.S., în decurs 
șase luni (sau de un an) statele 
să-și reducă de asemenea armamentele, for
țele armate și alocările (pentru nevoile mili
tare cu restul de 50 la sută din normele con
venite, în raport cu nivelul armamentelor și 
forțelor armate existent la 1 ianuarie 1955 
și să reducă alocările în raport cu nivelul 
alocărilor pentru nevoile militare pe anul 
1955. In cursul perioadei menționate trebuie 
să fie înfăptuită interzicerea totală a arme
lor atomice, cu hidrogen și a celorlalte ti
puri de arme de exterminare în masă, cu în
cetarea producției acestor tipuri de arme, cu 
înlăturarea lor completă din armamentele 
statelor și cu folosirea materialelor atomice 
exclusiv în scopuri pașnice.

Ținînd seama de importanța excepțională 
a problemei interzicerii totale a armelor a- 
tomiee și cu hidrogen, propunerile U.R.S.S. 
prevăd că traducerea în fapt a măsurilor 
menționate referitoare la aceste arme, ca și 
la celelalte tipuri de arme de exterminare 
în maisă, trebuie să se termine nu mai tîrziu 
decît după ce vor fi fost înfăptuite măsurile, 
pentru reducerea armamentelor și forțelor ar
mate cu cea de a doua jumătate a normei 
convenite. Producția armelor atomice și cu 
hidrogen încetează imediat ce începe redu
cerea armamentelor, a forțelor armateșl alo
cărilor pențru nevoile militare pentru restul 
de 50 la sută din normele convenite.

In scopul exercitării controlului internațio
nal necesar asupra respectării de către state 
a convenției menționate se prevede constitu
irea unui organ international permanent de 
control care trebuie să treacă la îndeplini
rea obligațiilor sale simultan cu trecerea la 
înfăptuirea măsurilor de reducere a arma
mentelor și interzicerea armelor atomice și 
cu hidrogen, prevăzute pentru acest stadiu.

Totodată in propunerile guvernului sovietic 
se arată că un asemenea organ internațio
nal trebuie să exercite controlul, inclusiv 
inspecții cu caracter permanent ta proporții 
necesare .pentru a asigura îndeplinirea de 
către toate statele a obligațiilor asumate de 
ele conform

Mai mult 
se arată că 
va dispune 
semnatare ale convenției de cîte un grup de 
inspectori care, în limitele funcțiunilor de 
control exercitate de ei ar avea tot timpul 
acces nestingherit la toate obiectivele supu
se controlului.

Se prevede că pentru realizarea inspec
țiilor se va recurge 1$ un personal selec- 

ceea ce va 
efec- 
sale.

de

de
trebuie

convenției.
decît atît, în aceste propuneri 

organul international de control 
în permanentă în toate țările

ționat pe plap internațional, ___ _
contribui de asemenea la îndeplinirea 
ti vă de către acest organ a funcțiilor

In al treilea rînd:
Uniunea Sovietică pornește de la 

miza că după îndeplinirea măsurilor 
menționate prevăzute în convenție, . 
important ca statele să-și continue efortu
rile pentru reducerea continuă a armamen
telor, In conformitate cu aceasta, se pro
pune ca în convenție să fie specificat direct 
că este de dorit ca puterile să reducă șl 
mai departe armamentele și forțele lor ar
ipate la nivelul absolut necesar pentru men
ținerea securității interne și îndeplinirea 
obligațiilor care le sînt impuse prin Carta 
Organizației Națiunilor Unite. Astfel, pro
punerile Uniunii Sovietice cuprind prevede
rile principale ale convenției internaționale 
în problema reducerii armamentelor șl in
terzicerii armelor atomice șl cu hidrogen și 
indică ordinea în care trebuie aplicate ma
surile corespunzătoare, îpcepînd cu limi
tarea armamentelor, a forțelor armate și a 
alocărilor pentru 
prim pas pe calea 
telor și a forțelor

Este necesar să 
punerile sovietice din 18 martie cit și pro
punerile franco-engleze 6us-menționate’ din 
1) iunie 1954, prevăd că la început aceste 
măsuri se referă numai la armamentele cla
sice pînă cind aceste armamente și forțe ar. 
mate ale statelor nu vor fi reduse la jumă
tate dta norma ce urmează 6ă fie stabilită 
de comun acord în cursul tratativelor.

Uniunea Sovietică consideră ca1 și în tre- 
cut că interesele întăririi păcii între po
poare și Înlăturării primejdiei unui război 
atomic cer Interzicerea imediată și necon
diționată a armelor atomică și cu hidrogen 
Ș’ scoaterea acestor arme din rîndul arma
mentului. Se știe însă că nu s-a putut’ a- 
junge la un acord ta această problemă da
torită poziției adoptate de guvernele Statelor 
Unite Angliei și Franței care au obiectat 
sub diferite pretexte împotriva aceștei propu 
neri, deși ea corespunde cererilor mereu 
crescînde ale popoarelor de a se' interzice 
armele atomice și cu hidrogen și de a se 
înlătura astfel primejdia unui război atomic 
distrugător. In cursul tratativelor care au 
avut loc tn cadrul 
zermare, guvernele 
menționate, nu au 
guvernului sovietic 
tratativelor duse la 
trugerea de către etate a stocurilor existen
te de arme atomice și cu hidrogen și folo
sirea materialelor atomice exclusiv tn 6co. 
puri pașnice, deși un acord cu privire la a-

pre- 
■ sug
ar fi

scopuri militare drept 
spre reducerea armamen- 
armate ale statelor.
se sublinieze că atit pro-

subcomitetului pentru de- 
tărilor occidentale sus- 

acceptat nici propunerea 
prezentată la începutul 

Londra cu privire la dis-

Sosirea în Anglia a unei delegații 
a Sovietului orășenesc din Stalingrad

LONDRA 25 (Agerpres) - TASS trans
mite: In seara zilei de 24 martie, a sosit la 
Londra în urma invitației Consiliului muni
cipal din Coventry, o delegație a Sovietului 
orășenesc din Stalingrad. La aerodrom de
legația a fost întîmpinată de reprezentanți 
»I Consiliului municipal din Coventry în 
frunte cu lordul-primar John Fennell și de 
1 A. ambasadorul U.R.S.S. ta Marea
Britanle. Șeful delegației S 1. Șapurov, pre
ședintele Comitetului executiv al Sovietului 
orășenesc de deputați ai oamenilor muncii 
din Stalingrad, ș| John Fennell, loxdul-prl- 
Imar din Coventry, an rostit «curte cuvîn-
O*

Salutînd pe membrii delegației, Fennell a 
subliniat uriașa importanță a victoriei re
purtate de, poporul sovietic la Stalingrad. 
Relevînd primirea deosebit de caldă care 
s-a făcut delegației din Coventry în Uniunea 
Sovietică, Fennell a declarat că solilor Sta- 
lingradului care vizitează orașul Coventry, 
li se va acorda aceeași ospitalitate și încre
dere, că delegații sovietici vor avea deplina 
posibilitate de a lua cunoștință de tot ceea 
ce doresc să vadă.

Ambasadorul U.R.S.S. în Marea Britanle, 
I. A. Malik, l-a primit pe membrii delegației 
și pe reprezentanții Consiliului municipal 
din Coventry șl a oferit un prînz în cinstea 
reprezentanților celor două. orașe.

ceste probleme ar înlesni posibilitatea de a 
se ajunge la o înțelegere asupra interzicerii 
absolute a armelor atomice și asupra altor 
chestiuni privind reducerea armamentelor.

Faptul că propunerile guvernului sovietic 
din 18 martie prevăd aplicarea in primul 
rind -a măsurilor privind numai reducerea 
armamentelor clasice înlesnește posibilitatea 
realizării înțelegerii necesare intrucît acest 
lucru este prevăzut și în propunerile fran- 
co-engleze.

Mare este importanța propunerii Uniunii 
Sovietice cu privire la reducerea substanțială 
a armamentelor celor cinci mari puteri.

, Necesitatea și actualitatea acestei proble
me este evidentă deoarece reducerea arma
mentelor și forțelor armate tocmai ale aces
tor puteri are o importanță hotărîtoare, dacă, 
firește, „această reducere substanțială" nu 
s-ar reduce la simple declarații evittad în 
realitate reducerea armamentelor, așa cum 
încearcă să facă puterile occidentale.

Se cuvine să vorbim și despre însemnătatea 
propunerii U.R.S.S. cu privire la interzice
rea armelor atomice șl cu hidrogen. Aceas
tă propunere prevede în primul rlnd ca 
producția armelor atomice și cu hidrogen 
să înceteze imediat ce va începe reducerea 
armamentelor cu restul de 50%, din nor
mele stabilite și în al doilea nînd inter
zicerea totală a acestor arme nu într-un 
viitor neprecizat, cl imediat după înfăptui
rea măsurilor cu privire la reducerea arma
mentelor clasice în proporția prevăzută de 
normele stabilite. Nu este greu de văzut că 
realizarea unui acord în această privință ar 
avea o mare importanță pentru .întărirea 
păcii. După cum s-a mai arătat, în propu
nerile U.R.S.S. se subliniază rolul important 
al controlului internațional asupra aplicării 
măsurilor pentru reducerea armamentelor șl

:ninterzicerea armelor atomice și cu hidroge'i 
relevindu-se în mod special rolul inspecții
lor In acest domeniu. Aceasta trebuie să 
pună capăt oricăror născociri cum că 
U.R.S.S. n-ar dori instituirea unui control 
internațional asuprai îndeplinirii de către 
state a obligațiilor lor decurgînd din oon- 
venție. Trebuie subliniată de asemenea ma
rea importanță a propunerii cu privire la 
convocarea încă în anul 1955 a unei confe
rințe mondiale pentru reducerea generală a 
armamentelor și interzicerea armelor atomi
ce în scopul aplicării unor noi măsuri pentru 
reducerea armamentelor. Convocarea unei a- 
semenea conferințe cu participarea unui 
cerc larg de state pentru examinarea pro
blemelor care frămîntă profund popoarele 
din toate țările, ar avea o mare Importanță 
pentru întărirea securității internaționale. 
Convocarea unei asemenea conferințe ar oferi 
tuturor statelor mari și mici posibilitatea de 
a participa activ la examinarea probleme
lor în care stat vital interesate popoarele 
.lumii.

Astfel, propunerile Uniunii Sovietice con
stituie o bază favorabilă pentru un acord 
între U.R.S.S. șl puterile occidentale. Aceste 
propuneri, în cazul clnd ele vor fi adoptate, 
ar asigura rezolvarea cuvenită ■ a problemei 
reducerii armamentelor și interzicerii arme
lor atomice și cu hidrogen și deci a pro
blemei înlăturării primejdiei unui nou război 
mondial,

Toate acestea dovedesc că propunerile 
g -vemului sovietic din 18 martie reprezin
tă o nouă contribuție importantă a Uniunii 
Sovietice la opera de reducere a armamen
telor și de interzicere a armelor atomice.

ÎNTREBARE: Ați putea oare să spuneți 
care este poziția reprezentanților S.U.A., An
gliei, Franței și Canadei față de propunerile 
Uniunii Sovietice supuse examinării subcomi
tetului și cum apreciați această poziție. 
Această întrebare prezintă Interes și pentru 
faptul că unele organe de presă din țările 
occidentale oglindesc în mod vădit unilate
ral situația din subcomitet și în această 
privință.

RĂSPUNS: In primul rînd trebuie men
ționat că atunci oînd 6-au discutat propu
nerile sovietice, prezentate în subcomitet la 
25 februarie, care prevedeau distrugerea de 
către state a stocurilor .^existente de arme a- 
tomice și cu hidrogen, precum și — ca un 
prim‘pas spre reducerea armamentelor și a 
forțelor armate, limitarea armamentelor, a 
forțelor armate și alocărilor militare ele 
S.tatelor, reprezentanții S.U.A., Angliei și 
Franjei, obiectând împotriva acestor propu
neri sovietice, au cerut să se treacă mai 
repede la discutarea propunerii guvernului 
sovietic de a se încheia o convenție cu pri
vire la reducerea» armamentelor și interzi
cerea armelor atomică și cu hidrogen. După 
cum se știe, prevederile principale ale a- 
ce6tei convenții au fost de asemenea pre
zentate de Uniunea Sovietică ultimei sesiuni 
a Adunării Generale spre examinare. Clnd 
însă subcomitetul a trecut la examinarea 
propunerii guvernului sovietic din 18 mar
tie, cu privire la încheierea convenției sus
menționate, reprezentanții țărilor occiden
tale au inceput din nou să caute diverse 
pretexte pentru a obiecta, și împotriva aces
tor propuneri.

Chiar de la începutul examinării propune
rilor U.R.S.S.. a ieșit la iveală tendința re
prezentanților puterilor occidentale de a se 
eschiva de la examinarea măsurilot în ve
derea reducerii armamentelor și interzicerii 
armelor atomice și cu hidrogen și de a re
duce toată chestiunea la o discuție cu pri
vire la problema controlului international 
Clnd reprezentantul sovietic le-a atras aten
ția asupra faptului, că necesitatea unui con
trol internațional eficient este prevăzută de 
propunerile sovietice și că, în consecință, 
sarcina este să se cadă, de acord asupra mă
surilor înseși în vederea reducerii armamen- .

telor șl Interzicerii armei atomice, reprezen
tanții puterilor occidentale au lăsat mereu 
»ă se înțeleagă că discutarea acestor proble
me ar trebui trecută pe .planul al doilea.

Totodată a reieșit clar că ei tind în ge
neral să zădărnicească realizarea unui acord 
șl cu privire la controlul internațional. 
Aceasta reiese în primul rînd din cererea 
lor ca, controlul să fie instituit fără să se 
țină seama de caracterul măsurilor luate în 
vederea reducerii armamentelor și interzi
cerii armei atomice. Ei vor ca ta convenție 
să se prevadă crearea unui organ Interna
țional permanent de control cu împuterni
ciri care să includă dreptul ta inspecție chiar 
în prima fază, clnd nu vor fi încă înfăp
tuite măsuri pentru Interzicerea armelor a- 
tomică șl cu hidrogen. Această dorință este 
lesne de înțeles, deoarece ea ascunde stră
duința de a se institui un control unilate
ral, care să nu se refere la cele mai pri
mejdioase tipuri de arme — atomice și cu 
hidrogen — ceea ce, firește, nu poate fi ac
ceptat.

La întrebarea noastră dacă puterile occi
dentale sînt de acord ca începerea aplicării 
măsurilor cu privire la reducerea armamen
telor clasice șl interzicerea armei atomice să 
coincidă tn timp cu începerea activității 
organului permanent, reprezentanții puterilor 
occidentale au declarat în mod categoric că 
ei nu stat de acord cu aceasta. Astfel, ei au 
dovedit încă odată că el pun problema con
trolului pe primul plan pentru a împiedica 
un acord atît ta ce privește controlul, cit și 
problema măsurilor, a căror aplicare tre
buie să fie controlată. Aceasta îndreptățește 
concluzia că ta realitate el nu vor să 
examineze serios problema reducerii arma
mentelor, a forțelor armate și interzicerii 
armelor atomică șt cu hidrogen, Este cazul 
să se spună același lucru și despTe poziția 
adoptată de puterile oocldentale ta problema 
reducerii substanțiale « armamentelor și a 
forțelor armate ale celor cinci mari puteri 
șl a normelor de reducere a armamentelor. 
In vorbe, reprezentanții lor declară că stat 
de acord ca cele cinci mari puteri să efec
tueze o reducere, substanțială a armamen
telor lor. Totuși, clnd s-a pus în mod con
cret această problemă, s-a văzut că el nu 
au citași de puțin ta vedere o reducere sub
stanțială. O dovadă a acestui fapt sînt toc
mai încercările lor de a substitui problema 
normelor convenite de reducere a armamen
telor țl a forțelor armate, prin problema 
nivelului armamentelor și forțelor armate, 
ceea ce, după cum recunosc chiar eh poate 
crea un pretext de a ridica ta anumite ca
zuri problema sporirii forțelor armate și ar
mamentelor. In legătură cu aceasta, este ex
trem de semnificativă poziția lor față de 
propunerea de a se reduce cu 1/3 armamen
tele, forțele armate și alocările bugetare ale 
celor cinci mari puteri, adoptlndu-se aceas
tă cifră ca normă convenită. Reprezentanții 
puterilor occidentale se . Împotrivesc catego
ric acestei propuneri.

Reprezentanții puterilor occidentale evită 
ta fel șl chip să precizeze problema terme
nelor de înfăptuire a măsurilor cu privire1 
la reducerea armamentelor și interzicerea 
armei atomice.

De pildă, reprezentantul Angliei a încer
cat cu tocăpățtaare să ^ovedeșscă că n-ar 
fi deloc necesar să se includă în convenție 
stipulații cu privire la termenele de aplicare 
a rpăsurilor de reducere a armamentelor și 
interzicere a armelor atomice. Dacă repre
zentanții puterilor occidentale vorbesc în 
general despre termene, de exemplu ta legă-, 
tură cu reducerea efectivelor forțelor arma
te, ei propun de' fapt ca rezolvarea proble
mei termenelor să fie deferită organului de 
control, adică, ei vor să scape de problema 
termenelor.

Nu este 
faptului că 
o astfel de 
ciza termenul în care 
vîrșite măsurile pentru 
telor clasice, nici termenul în care trebuie 
să fie înfăptuite măsurile de interzicere a 
armelor atomică și cu hidrogen.

Deocamdată, ta duda insistențelor repre
zentantului U.R.S.S., reprezentanții S.U.A., 
Angliei, Franței și Canadei nu s-au declarat 
gata să discute în amănunt propunerile' gu
vernului șovietic, referitoare la măsurile de 
interzicere a armelor atomică șl cu hidro
gen. In această problemă ei &e mărginesc 
deocamdată la observații generale, în sensul 
că ei condiționează soarta tuturor măsurilor, 
atît cele privind reducerea armamentelor, 
cit și acelea privind interzicerea armei ato
mice de acceptarea punctului lor de 
în problema controlului.

Chiar și cele arătate despre 
puterilor occidentale ta legătură cu 
nerile sovietice stat suficiente pentru 
trage concluzia cine creează 
fjcultăti în cursul lucrărilor 
pentru dezarmare.

In afară de' asta, sare în 
începutul lucrărilor subcomitetului pentru 
dezarmare a coincis cu îndemnurile oameni
lor de stat din țările occidentale, precum șl 
cu întețirea propagandei în presa acestor țări, 
în favoarea intensificării cursei înarmărilor, 
mai ales în domeniul armelor atomice și cu 
hidrogen și împotriva interzicerii acestei 
arme. Acest fapt dovedește de asemenea că 
în timp ce Uniunea Sovietică se străduiește 
să contribuie la realizarea înțelegerii nece
sare în problemele reducerii armamentelor 
șl interzicerii armelor atomice și cu hidro
gen șl să contribuie astfel la micșorarea în
cordării internaționale și înlăturarea primej
diei unui nou război, puterile occidentale 
continuă politica lor de intensificare a cursei 
înarmărilor, ceea ce contrazice hotărîrea 
Adunării Generale a O.N.U., care a însăr
cinat subcomitetul să caute posibilități de 
realizare a înțelegerii necesare cu privire la 
reducerea armamentelor și interzicerea ar
melor atomice și cu hidrogen.

In ce privește Uniunea Sovietică, repre
zentantul ei în subcomitet va contribui și pe 
viitor la realizarea înțelegerii necesare în 
această problemă importantă.

MOSCOVA 25 (Agerpres)1. — TASS trans
mite: In ultima vreme au avut loc la Mos
cova două noi întrevederi între ministrul 
Afacerilor Externe al U.R.S.S., V. M. Molo
tov, și ambasadorul Republicii austriece la 
Moscova, dl. N. Bischoff, în problema trata
tului de stat cu Austria și anume la .14 mar
tie și la 24 martie.

Cu prilejul întrevederii din 14 martie, am
basadorul Austriei, dl. N. Bischoff, a remis 
ministrului Afacerilor Externe al U.R.S.S., 
V. M. Molotov, următorul răspuns al guver
nului Austriei Ia propunerile guvernului so
vietic din 8 februarie a.c., în problema aus
triacă.

„Guvernul federal a constatat cu satisfac
ție că Uniunea Sovietică acordă o mare în
semnătate reglementării problemei austriece, 
problemei restabilirii independenței depline a 
unei Austrii democrate, 'în conformitate cu 
interesele menținerii și întăririi păcii în Eu
ropa. El constată cu satisfacție că Uniunea 
Sovietică consideră nejustificată orice nouă 
tergiversare a problemei încheierii tratatului 
de stat cu Austria.

In legătură cu punctul I,
Guvernul federal salută orice asigurare și 

garantare eficientă a independenței 
tații...............................................
unde 
triva

In
Guvernul federal a declarat ta 

rînduri cu toată claritatea că Austria nu in
tenționează să adere la alianțe militare sau 
să admită crearea pe teritorial său a unor 
baze militare. Guvernul federal este gata să 
procedeze la un schimb de păreri în legă
tură cu forma, în care, ta anumite condiții, 
ar putea fi făcută o declarație nouă.

In legătură cu punctul III.
Guvernul federal este de asemenea con

vins că rezolvarea definitivă a problemei aus
triece poate fi găsită la o conferință a tu
turor puterilor interesate, cu participarea 
Austriei. El consideră însă că în prealabil 
problemele specificate la punctele I șl II tre
buie elucidate în așa măsură îneît o aseme
nea conferință să ofere perspective pentru 
realizarea rapidă a unui rezultat concret.

Guvernul federal consideră că o discutare 
separată a tratatului de stat de către cele 
patru puteri cu participarea Austriei, ar duce 
la încheierea cu succes a tratatului".

In legătură cu aceasta, la 24 martie minis
trul Afacerilor Externe al U.R.S.S., V. M. 
Molotov, a primit pe ambasadorul austriac 
dl. N. Bischoff și i-a remis următorul răs
puns ai guvernului sovietic la declarația sus 
amintită a guvernului Austriei.

„Luînd cunoștință de răspunsul guvernu
lui Austriei din 14 martie, guvernul sovietic 
constată cu satisfacție că guvernul Austriei 
este de acord cu părerea guvernului sovie
tic că reglementarea problemei austriece, a 
problemei restabilirii independenței depline a 
unei Austrii democrate trebuie să fie în con
formitate cu interesele menținerii și întăririi 
păcii în Europa.

Venind în tatîmpinarea dorințelor guver-

Austriei împotriva atentatelor 
ar porni ele și prin aceasta 
primejdiei unui anschluss. 
legătură cu punctul II.

și liber- 
de ori- 
și Impo

repetate

nului austriac, guvernul sovietic consideri 
necesar să dea noi lămuriri în legătură cu 
problemele ridicate în răspunsul guvernului 
Austriei.

In legătură cu punctul I.
Guvernul sovietic ia notă de declarația 

guvernului Austriei că el salută orice asigu
rare și garantare eficientă a independenței 
și libertății Austriei împotriva 
unui anschluss sau a atentatelor 
unde ar porni ele.

De aicj rezultă necesitatea luării 
suri reale, ținîndu-se seama de 
existente de remilitarizare a Germaniei occi
dentale care agravează primejdia 
Austriei (anschluss).

In această ordine de idei este 
se examineze problemele privind 
retrageții trupelor celor patru puteri de pe 
teritoriul Austriei precum și măsurile 
trebuie luate în viitor în cazul ivirii 
primejdii direct a enschlussulul.

In legătură cu punctul II.
Guvernul sovietic interpretează declarația 

guvernului austriac potrivit căreia Austria 
nu intenționează să adere la alianțe militare 
sau să admită crearea pe teritoriul său a 
unor baze militare în sensul că guvernul 
Austriei este de acord cu punctul 2 din 
propunerile guvernului sovietic din 8 februa
rie a.c. în această problemă.

Guvernul sovietic este gata ca, potrivit d<w 
rintei guvernului austriac, să discute pro
blema privind forma în care ar putea fi 
făcută o declarație corespunzătoare din par
tea Austriei, în legătură cu această pro
blemă.

Guvernul sovietic reafirmă necesitatea ca 
guvernele S.U.A,, Angliei, Franței și U.R.S.S, 
să-și asume la rtndul lor obligații corespun
zătoare.

In legătură cu punctul HI.
Venind în întîmpinarea dorințelor guver

nului austriac, guvernul sovietic este de a- 
cord ca la conferința celor patru puteri, c-u 
participarea Austriei, problema tratatului cu 
Austria să fie discutată separat.

Moscova, 24 martie 1955“.
In afară de aceasta, V. M. Molotov a făcut 

domnului N. Bischoff următoarea declarație 
verbală :

„Guvernul sovietic a luat cunoștință, din 
declarațiile date publicității ale cancelarului 
Austriei, dl. J. Raab de atitudinea lui pozi
tivă față de posibilitatea venirii la Moscova 
pentru a discuta problemele legate de înche
ierea tratatului de stat cu Austria.

Luînd în considerație declarațiile susmen
ționate ale d-lui Raab și considered că este 
de dorit stabilirea unui contact personal în
tre conducătorii Uniunii Sovietice și Austriei, 
guvernul sovietic ar saluta sosirea într-un 
viitor apropiat la Moscova a Cancelarului 
Raab, precum și a altor reprezentanți ai 
Austriei pe care guvernul austriac ar con
sidera oportun să-i trimită la Moscova în 
acest scop“.

Ambasadorul Bischoff a promis să aducă 
nefntîrziat la cunoștința guvernului Austriei 
acest lucru.

primejdiei
de ori«

unor mă- 
pl an urile

înghitirii

necesar să
termenele

care 
unei

S.U.A. sabotează reglementarea problemei austriace
— scrie ziarul „Berliner Zeitun§“ —

necesar să 
nu ar avea 
convenție

se insiste asupra 
o prea mare valoare 
în care nu 6-ar pre- 
trebuie să fie desă- 
re ducerea armamen-

vedere

poziția 
propu- 
a se 

în realitate dl- 
subcomitetului

ochi fapta! că

Petrolierul finlandez „Aruba“ 
‘nevoit să se întoarcă din drum

PEKIN 25 (Agerpres). — China Nouă 
transmite: Petrolierul finlandez „Aruba" 
este nevoit să se întoarcă la portul de ple
care în urma acțiunilor arbitrare și de inti
midare din partea Washingtonului, care au 
avut drept scop gă împiedice sosirea acestui 
petrolier în Republica 
toarcerea petrolierului 
martie de sindicatul

Se amintește că ta
sosirea la destinație a petrolierului, Washing, 
tonul a ordonat clicii trădătoare a lui Cian 
Kal-și să amenințe, „să intercepteze" și chiar

Populară Chineză. In 
a fost anunțată la 22 
marinarilor finlandezi, 
scopul de a împiedica

să scufunde petrolierul. Secretarul de stat 
al S.U.A., Dulles, și senatorul Knowland au 
consimțit fățiș ca nave militare americane 
să participe la aceste acțiuni piraterești.

Un grup format din cinci nave militare 
americane a fost trimis în misiune specială 
la Singapore pentru a urmări petrolierul 
„Aruba",

Sprijinind această încălcare ilegală a na
vigației în largul mărit, Ministerul Afaceri
lor Externe al Angliei a declarat în repe
tate rînduri că petrolierului „Aruba" nu i se 
va da combustibil în nici unul din porturile 
aflate sub control englez.

BERLIN 25 (Agerpres). — Sub titlul 
„S.U.A. sabotează reglementarea problemei 
austriace", ziarul „Berliner Zeitung" a 
blicat următoarea știre: „După cum se 
nunță din surse demne de încredere, la 
ceputul lunii martie Thompson, înaltul 
mlsar american în Austria, a primit 
partea Departamentului de stat al 
o serie de instrucțiuni ta problema ; 
triacă.

Departamentul de stat i-a comunicat lui 
Thompson că în momentul de față S.U.A. 
consideră că tratative în problema tratatu
lui de stat nu stat de dorit. Thompson a 
primit instrucțiuni de a asigura ca guver
nul austriac să se eschiveze de la tratative 
sovieto-au6trlace directe asupra tratatului 
de stat și 6ă amîne răspunsul definitiv la 
propunerile sovietice ptaă după ratificarea 
acordurilor de la Paris de către Consiliul 
Republicii din Franța. Departamentul de 
stat l-a însărcinat pe Thompson să pregă
tească împreună cu comandantul trupelor

p.u- 
a- 

în- 
co- 
din 

S.U.A.
aus-

americane de ocupație din Austria unifica
rea zonelor americană, engleză și franceză, 
după intrarea în vigoare a acordurilor de 
la Paris. Ca un prim pas în această direc
ție se prevede aducerea unor noi 
militare americane din Germania 
tală în Tirol sub pretextul „creării 
nii de comunicație între Germania 
tală și Italia“.

Departamentul de stat al S.U.A.
tat țui Thompson că unificarea zopelor pu
terilor occidentale din Austria reprezintă 
principala premiză pentru includerea Aus
triei occidentale în comunitatea atlantică Și 
pentru transformarea ei într-un pod alpin, 
care va lega Republica Federală de Italia^ 

Din însărcinarea Departamentului de stat, 
Thompson a avut cîteva întrevederi 'cu con
ducătorii guvernului austriac. Cu acest pri
lej, el a insistat ca ei să se eschiveze să 
dea un răspuns concret la noile propuneri 
sovietice.

unități 
gcciden- 
imei 11- 
occiden-

Protocoi cu privire la 
dintre U. R. S. S.

MOSCOVA 25 (Agerpres). — TASS trans, 
mite: In urma tratativelor comerciale încu
nunate de succes dintre Ministerul Comerțu
lui Exterior ai U.R.S.S. și delegația comer
cială a Republicii Democrate Germane, la 24 
martie a.c. a fost semnat la Moscova un 
protocol pe anul 1955 cu privire la livrările 
reciproce de mărfuri între Uniunea Repu
blicilor Sovietice Socialiste și Repub:ica 
Democrată Germană.

Uniunea Sovietică va livra Republicii De
mocrate Germane cereale, bumbac, metale 
feroase și neferoase, cărbune, petrol, cops, 
minereu de fier, mangan și crom, autovehi-

schimburile comerciale
și R. D. Germană
cule și alte mărfuri de care are nevoie Rek 
publica Democrată Germană.

Republica Democrată Germană via livrat 
Uniunii Sovietice nave maritime și fluviale, 
vagoane, utilaje pentru laminare, ridicare și 
transport, pentru forjare șl presare și alte 
utilaje, precum și alte mărfuri pe care le-a 
mai livrat U.R.S.S. în anii trecuțl.

Protocolul a fost semnat din partea sovie
tică — de S. A. Borisov, prim-locțiitor al 
ministrului Comerțului Exterior al U.R.S.S., 
iar din partea germană — de K. Gregor, 
secretar de stat 1a Ministerul Comerțului 
Exterior și Intergerman.

Incidente la granița turco-siriană
DAMASC 25 (Agerpres). Ziarele din Da

masc relatează că trupe turcești au fost 
masate în apropierea frontierei dintre Turcia 
ți Siria. t

Această știre, care este relatată de agen
ția Associated Press, nu a fost confirmată 
în mod oficial, dar ziarele adaugă că Tur

cia a luat aceste măsuri în urma încordării 
mereu crescînde dintre cele două țări.

Concentrarea de trupe turcești la granița 
siriană constituie o presiune brutală exer
citată de guvernul Turciei asupra Siriei pen
tru a o determina să adere ta pactul turoo 
irakian.

★
BEIRUT 25 (Agerpres). — TASS trans 

mite: Citind surse demne de încredere, zia
rul „Al-Aiyam“ relatează că o patrulă turcă 
a trecut frontiera siriană și a deschis focul 
asupra grănicerilor sirieni Patrula turcă s-a 
retras pe teritoriul Turciei abia după ce gră 
nicerii sirieni au deschis și ei focul,

A devenit cunoscut că efectivul trupelor

turce în regiunea orașului Gazi-Anteb 4 
spo.it în ultima lună de pătau oți,

*
DAMASC 25 (Agerpres). TASS transmite;1 

Presa siriană se pronunță cu hotărîre împo
triva amestecului străin grosolan în afacerile 
interne ele Siriei Astfel, ziarul „An Nur“ 
scrie : „întregul nostru popor este unanim 
în a se pronunța cu fermitate împotriva a- 
menințărilor imperialiștilor americani și a 
marionetelor lor dta Turcia. El va continua 
cu perseverență șl cunaj lupta sa pentru a 
anula pactul turco-irakian — simbolul robiei, 
urii și războiului".

La rîndul sap, ziarul „Telegraf" arată că 
„niciodată guvernul siriap n-a fost, supus 
unei presiuni străine atît de puternice ca în 
prezent". Ziarul re’evă că „masele de munci
tori, țărani, tineret și studențl adresează zil
nic guvernului apeluri, petiții, scrisori și te. 
legrame, în care îi cer să aibă o atitudine 
fermă fată de presiunile imperialiste și să 
respingă orice amestec străin în afacerile 
interne ale țării".

O plîngere a Iordaniei împotriva Israelului
AMMAN 25 (Agerpres). — După cum a- 

nunță corespondentul agenției Reuter, Iorda
nia a prezentat comisiei mixte de armistițiu 
iordano-ișraeliene o plîngere în care se spu
ne că la 23 martie, un număr de patru sol
dați israelieni au răpit doi țărani din satul 
Beteir (situat pe teritoriul Iordaniei),

In conformitate cu acordul de armistițiu, 
locuitorii acestui sat Iși pot lucra ogoarele 
situate dincolo de linia de demarcație, p® 
teritoriul Israelului. După cum se anunță, 
țăranii au fost răpiți în timp ce îșl lucrau 
ogoarele.
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Sesiunea Sovietului Suprem al R. S. F. S. R,
MOSCOVA 25 (Agerpres). — TASS trans, 

mite: In ședința din ziua de 25 martie din 
cadrul primei sesiuni a Sovietului Suprem 
al R.S.F.S.R. a continuat discutarea rapor
tului asupra Bugetului de stat ai republicii 
pe anul ' 1955 și a coraportului comisiei 
bugetare. Deputății care au luat cuvîntul in 
cadrul dezbaterilor au vorbit despre succe
sele obținute de oamenii muncii din republi
cile «i regiunile autonome care* fac pacte din 
R.S;F.S.R„ au făcut propuneri și completări 
la noile planuri ale construcției economice 
și culturale care sînt asigurate prin alocă
rile noului buget.

Deputatul Leonid Florentiev, a citat o 
serie de fapte grăitoare despre dezvoltarea 
cu. succes a producției agricole pe pămîntu-

Lucrările Comisiei economice O.N.U. pentru Europa
GENEVA 25 (Agerpres). — TASS trans

mite :
La cea de a 10-a sesiune a Comisiei eco

nomice O.N.U. pentru Europa continuă dis
cuțiile privitoare la situația economică a 
Europei în anul 1954. La discuții au luat 
parte reprezentanții U.R.S.S., Angliei, Fran
ței, Belgiei, Cehoslovaciei, Ungariei, Ro- 
mînlei și altor țări. Discuțiile s-au dus mai 
ataș în jurul problemelor economice care 
stau în . fața țărilor europene. Majoritatea 
vorbitorilor au subliniat necesitatea extin
derii comerțului inter-european. în special 
a comerțului între țările Europei răsăritene 
și ale celei apusene. Reprezentantul Ceho
slovaciei, Smelc, a subliniat că politica de 
emba-go impusă Europei occidentale de că
tre Statele Unite ale Amerlcii, interzicerea 
exportului multor feluri de mărfuri în 
U.R.S.S. și țările de democrație populară, 
sînt ta contradicție cu principiul însuși al 
comerțului reciproc avantajos care are

Conferința de
WASHINGTON 25 (Agerpres). - TASS 

transmite : La 23 martie a avut loc la Was
hington o conferință de presă, ta cadrul că
reia președintele Eisenhower a răspuns la În
trebările puse de reprezentanții presei. Aceste 
întrebări se refereau îndeosebi la propunerea 
senatorului George, lider al partidului demo
crat, In problema convocării In cursul acestui 
en a unei conferințe a marilor puteri. După 
cum se știe, în cercurile politice din New 
York declarațiile lui George au fost califi
cate drept o încercare a partidului democrat 
ce a folosi ideea unor tratative între marile 
puteri atît de populară în rtadurile poporu
lui american, pentru a întări poziția acestui 
partid, care este supus atacurilor partidului 
republican.

Eisenhower a fost întrebat care este păre
rea lui despre propunerea senatorului Ge
orge ca S.U.A. să aibă inițiativa ta ce pri
vește convocarea unei conferințe a marilor 
puteri.

Președintele S.U.A. a răspuns In termeni 
generali că in repetate rînduri a declarat că

Dezbaterile din Consiliul Republicii Franceze
PARIS 25 (Agerpres). — In ședința din 

după amiaza zilei de 24 martie a Consiliu
lui Republicii au mai. luat cuvîntul Georges 
Pernot, („republican independent") și Mar
cel Plaisant, președintele Comisiei pentru 
afacerile externe a Consiliului Republicii, 
care s-au pronunțat pentru ratificarea acor
durilor de la Paris.

Pierre Marcilhacy („republican indepen
dent") a polemizat cu cei care susțin că 
prin respingerea acordurilor de la Paris, 
Franța își va înrăutăți, chipurile, situația 
internațională, deoarece „va fi izolată". 
„Dar în ultimii zece ani, a spus Marcil
hacy, noi nu am fost izolați și cu toate a- 
cestea în Orientul Apropiat s-a creat pen
tru noi o situație foarte dificilă, în Extre
mul Orient au fost aduse prejudicii inte.e- 
6elor noastre. Prezența noastră in Africa de 
nord este amenințată. Relațiile noastre cu 
aliații nu au fost totdeauna dintre cele mai 
bune.' Nu cred ca ele să se îmbunătățească 
după ratificare". Dezbaterile au continuat 
pînă noaptea tîrziu.

★
PARIS 25 (Agerpres). —■ Atenția opiniei 

publice franceze este ațintită asupra dezbate
rilor care se desfășoară în Consiliul Repu
blicii asupra proiectului de lege cu privire ta 
ratificarea acordurilor de la Paris.

Declarațiile făcute de senatorii care au 
luat cuvîntul în ședința de noapte, dovedesc 
cît de complicată este situația în fracțiunile 
diferitelor partide din Consiliul Republicii. 
Marius Moutet, membru al partidului socia
list. a încercat să găsească dinainte o jus
tificare pentru majoritatea membrilor frac
țiunii sale, care au hotărit să se pronunțe 
pentru ratificare. El a dat asigurări că acor
durile de la Paris ar constitui un mijloc pen
tru „menținerea păcii" și „noi încercări de 
tratative". In încheiere el a declarat că frac
țiunea socialiștilor va prezenta o rezoluție 
care conține O serie de întrebări adresate 
guvernului, Acest document al socialiștilor 
nu poate avea însă nici o Însemnătate prac
tică.

Charles Morel, membru al „partidului ță
rănesc" și-a exprimat îndoiala față de nece
sitatea ratificării acordurilor de ta Paris șl 
a declarat că „nu va vota, probabil, pentru 
acestea".

In ședința de noapte ultimul a luat cuvîn
tul Antoine Colonna, reprezentantul cercu
rilor coloniale franceze în Tunisia, care s-a 
pronunțat pentru ratificarea necondiționată 
a acordurilor.

Pe lista celor însoriși la cuvînt au mai ră
mas 25 vorbitori.

★
PARIS 25 (Agerpres). — La 25 martie au 

continuat dezbaterile în Consiliul Republi
cii în legătură cu ratificarea acordurilor de 
la Paris. In cadrul ședinței de dimineață, 
primul a luat cuvîntul senatorul Henri Bar
re (socialist) care s-a pronunțat în favoarea 
ratificării acordurilor de retaarmare a Ger
maniei occidentale.

Gaston Chazette (socialist), care a vorbit 
apoi, a insistat îndeosebi asupra instituirii 
așa-numitei „Agenții" de control a armamen
telor

A luat apoi cuvîntul generalul Petit, care 
s-a ridicat cu hotărîre împotriva pericolelor 
pe care le reprezintă pentru Franța reînar- 
marea Germaniei occidentale. „Se poate a- 
firma oare — a spus generalul Fetit — că 
în Franța nu vor fi desemnați generali ger
mani care să comande trupe franceze ?“ In 
declarația sa, generalul Petit a subliniat că 
„cea mai bună apărare pe care o poate avea 
Franța împotriva pericolului german este a- 
lianța franco-sovietică".

Senatorul Emile Aubert, socialist, care a 
urmat la cuvînt, a condamnat acordurile de 

rile înțelenite și virgine valorificate ta ținu
tul Altai. ,

Deputata Ana Rudcenko, prof, la Institu
tul de medicină din Kursk a vorbit despre 
marea grijă pentru îmbunătățirea asistenței 
medicale pentru populația rurală.

Deputatul Dmitri Kriukov a făcut o expu
nere asupra dezvoltării economiei și culturii 
popoarelor mici din îndepărtatele regiuni 
nordice ale R.S.F.S.R.

Deputatul Aleksandr Puzanov, președintele 
Consiliului de Miniștri al R.S.F.S.R. a rostit 
o amplă cuvîntare. El a citat date ilustrînd 
uriașa amploare pe care o va lua anul acesta 
construcția economică și culturală în repu
blică. In 1955 prețul de cost al producției 
industriale va fi de peste 200 miliarde ruble.

drept punct de plecare bunăvoința și nă
zuința spre colaborare reciprocă. Politica 
de embargo, a arătat Smelc, aduce preju
dicii în primul rînd țărilor care promovea
ză această politică.

In încheiere, reprezentantul Cehoslovaciei 
și-a exprimat dorința ca Comisia economică 
O.N.U. pentru Europa să devină în viitor o 
forță eficientă în dezvoltarea colaborării eu
ropene, ca ea să devină locul unde țările 
europene să poată face schimb de experien
ță în ce privește activitatea principalelor 
ramuri ale economiei lor naționale și să re
zolve concret problemele economice privind 
întreaga Europă.

Reprezentantul Franței, Duprat, a criticat 
darea de seamă asupra situației economice 
a Europei din anul 1954, întocmită de un 
grup de experți care încearcă să încadreze 
■Franța în categoria țărilor de importanță 
secundară. El a declarat de asemenea că 
Franța recunoaște principiul coexistenței în

presă a președintelui Eisenhower
este gata să .plece oriunde și oricind la o 
conferință dacă aceasta va contribui la men
ținerea păcii în întreaga lume. Totuși, el a 
tacercat să pună la îndoială utilitatea me
todei tratativelor, declartad că conferințele 
internaționale urmăresc o serie de scopuri și 
că unul din acestea este propaganda, ■

Răspunzând la o altă întrebare, Eisenho
wer a spus intr-o formă foarte vagă că ar 
fi gata să facă multe concesii pentru ca tra
tativele preliminare cu Uniunea Sovietică să 
se desfășoare cu succes.

Ctad insă corespondenți! i-au pus lui Ei
senhower o serie de Întrebări concrete cu pri- 
v.re la posibilitatea convocării unei conferin
țe a marilor puteri, Eisenhower a dat răs
punsuri care dovedeau că afirmațiile lui că 
guvernul S.U.A. sprijină ideea tratativelor 
între marile puteri și este gata să ducă aces. 
te tratative, stat .pur declarative. Aceste alir. 
mâții declarative urmăresc în mod vădit să 
ajute adepților acordurilor de la Paris să 
strecoare ratificarea acestor acorduri prin 
Consiliu) Republicii din Franța.

la Paris și a arătat că el va vota împotriva 
ratificării.

Cu aceasta, ședința de dimineață a luat 
sf-îrșit, dezbaterile reîncepând în după amia
za de 25 martie.

După senatorul Laffairgue (aparținînd 
grupului „Uniunea stingii republicane — 
R.G.R.) care s-a pronunțat pentru ratifica
rea acordurilor, a luat cuvintul ministrul 
de externe Pinay. Invoclnd un pretins „pe
ricol" care ar amenința lumea occidentală, 
el a repetat amenințările anglo-americane la 
adresa Franței pentru cazul că ratificarea ar 
mai întîrzia. Rectirgînd la noi presiuni și 
căutînd să-i convingă pe senatori că oricare 
ar fi atitudinea lor, 1 Germania occidentală 
va fi remilitarizată, el a spus: ....Dacă re-
înarmarea germană nu se va face cu noi, se 
va face fără noi șl poate împotriva noastră".

Subliniind în repetate rînduri că retaar- 
marea Germaniei se va face oricum „sub o 
formă sau alta", Pinay, a recunoscut că „a- 
liații" occidentali ai Franței amenință de pe 
acum cu aplicarea unei așa-zise „strategii 
periferice" care ar duce 1a „izolarea" Franței

Pinay a cerut senatorilor să nu propună 
nici un fel de amendamente, subliniind că ori
ce întîrziere in procedura de ratificare „ar 
echivala cu o respingere a acordurilor". In 
continuarea discursului 6ău Pinay s-a refe
rit la problema tratativelor între marile pu

Desen de C1K CANADIAN
TRIBUNA LUI FAURE

Va crește considerabil producția mărfurilor 
de consum popular.

Deputatul Puzanov a vorbit de asemenea 
despre întărirea și dezvoltarea relațiilor 
economice și culturale ale Uniunii Sovietice 
cu Republica Populară Chineză și cu toate 
țările de democrație populară.

Poporul sovietic, a spus în tncheiere 
Aleksandr Puzanov, consideră drept una din 
principalele sale preocupări întărirea și de 
aci înainte a puterii de apărare a țării, men
ținerea capacității de luptă a vitezelor forțe 
armate la nivelul cerut de interesele patriei 
și de situația internațională.

Popoarele R.S.F.S.R. ca și întregul popor 
sovietic aprobă ta unanimitate și cu căldură 
politica externă de pace a Guvernului So
vietic.

tre statele cu diferite sisteme sccial-econo- 
mice și a subliniat necesitatea apropierii 
celor două piețe mondiale care s-au ivit în 
urma evoluției de după război a situației 
internaționale.

Un alt reprezentant al Franței, Philippe, 
a făcut o analiză amănunțită a situației e- 
conomice din țara sa. El a recunoscut tot
odată că ridicarea nivelului activității eco
nomice într-o serie de ramuri ale industriei 
Europei occidentale ta anul 1954 se explică 
prin cheltuielile militare extrem de mari și 
comenzile militare americane făcute ta Eu
ropa occidentală. El a declarat că o aseme
nea situație nu reprezintă o bază normală 
care să asigure stabilitatea dezvoltării con
tinue a economiei vest-europene. Delegatul 
francez a indicat just o altă bază mai nor
mală pentru dezvoltarea economiei, și anu
me lărgirea nestingherită a comerțului cu 
toate țările, în special, cu țările Europei ră
săritene.

Răspunzind la alte întrebări ale corespon
denților, Eisenhower a dat ca și ta trecut a 
înțeleg» fără echivoc că guvernul S.U.A. in
tenționează să ducă tratative „de pe poziții de 
forță", cu alte cuvinte după ratificarea acor
durilor de la Paris. Atît Departamentul de 
stat cit și președintele, a spus Eisenhower, 
au hotărit ca pină ctad acordurile de la Pa
ris nu vor fi ratificate, este mai bine să nu 
se tulbure atmosfera.

Unul din corespondenți a amintit că an
terior Eisenhower formulase o serie de con
diții .preliminare pentru tratative cu Uniunea 
Sovietică și a întrebat dacă aceste condiții 
rămîn în vigoare. Președintele a răspuns că 
acestea n-au fost declt unele dintre ele și că 
ar putea exista zeci de asemenea condiții. 
Ei a recunoscut că între el și senatorul Ge
orge există divergențe asupra chestiunii dacă 
trebuie să 6e ceară U.R.S.S. încă înainte de 
convocarea conferinței, „să-și demonstreze 
buna ga voință". După cum se știe, senato
rul George a declarat că dacă S.U.A. vor in
sista asupra unor condiții preliminare, nu vor 
obține nimic.

teri. In această privință, ministrul de externe 
fiancez a încercat din nou să-i convingă pe 
senatori că ratificând acordurile de Ia Paris, 
țările occidentale ar netezi drumul unor a- 
semenea tratative.

După ce Pinay și-a terminat discursul, dis
cuția generală a continuat;

★
PARIS 25 (Agerpres). — De dimineață 

pină noaptea tîrziu ta fața clădirii Palatului 
Luxemburg, unde își ține ședințele Consiliul 
Republicii, 6e poate vedea o mulțime uriașă 
de oameni care caută să amintească mem. 
brilor celei de a 2-a Camere că .poporul fran
cez respinge înarmarea Germaniei occiden
tale. In întreprinderile industriale continuă 
să aibă loc greve de protest împotriva pla
nurilor de reînviere a wehrmachtului ger
man.

Starea de spirit e cercurilor largi ale o- 
piriiei publice franceze iși găsește expresia 
in rezoluția adoptată 1a mitingul organizat 
pe Velodromul de Iarnă de către comitetul 
francez de luptă pentru rezolvarea pașnică a 
problemei germane. Programul nostru — se 
spune în rezoluție — năzuiește spre indepen
dență, securitate, dezarmare Și pace. El nu 
va accepta niciodată să sacrifice interesele 
sale naționale. E] nu va accepta niciodată 
înarmarea Germaniei",

Sosirea lui A. A. Gromîko 
la Stockholm

STOCKHOLM 25 (Agerpres). — TASS 
transmite : La 24 martie a sosit la Stockholm 
A. A. Gromiko, prim-locțiitor al ministrului 

'‘Afacerilor Externe al U.R.S.S., care a părăsit 
Londra și se află in drum spre Moscova. 
După oum s-a, aflat, A. A. Gromîko va fa
mine la Stockholm 2—3 zile ca oaspete al 
ambasadorului U.R.S S. în Suedia și va face 
vizite regelui Suediei, primului ministru și 
ministrului Afacerilor Externe al Suediei.★

STOCKHOLM 25 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 25 martie, A. A. Gromiko, 
prim locțiitor al ministrului Afacerilor Ex
terne al U.R.S.S., a fost primit de Gustav 
Adolf al 6-lea, regele Suediei.

A. A. Gromiko a făcut de asemenea viz'te 
primului ministru al Suediei, Erlander, mi
nistrului Afacerilor Externe, Unden și secre
tarului general al Ministerului Afacerilor Ex
terne al Suediei, A. Lundberg

In timpul vizitelor, A. A. Gromîko, prim 
locțiitor al ministrului Afacerilor Externe ai 
U.R.S.S., a fost însoțit de K. K. Rodionov, 
ambasadorul U.R.S.S. în Suedia.

—o—
Demascarea unor afirmații 

calomnioase la adresa 
R.P. Chineze

NEW YORK 25 (Agerpres). - TASS 
transmite : In urmă cu cîtva timp reprezen
tanța Uniunii Sovietice pe lingă O.N.U. a 
primit oa document oficial editat potrivit di
rectivelor secretarului general și difuzat 
tuturor membrilor Consiliului Economic și 
Social, raportul unui oarecare Hanson En- 
gen, cuprinzind calomnii la adresa Republicii 
Populare Chineze.

La 23 martie, A. A. Sobolev, reprezentan
tul permanent al U.R.S.S. la O.N.U.. a adre
sat secretarului general al O.N.U. o scri
soare în care arată că autorul „raportului" 
sus menționat încearcă să prezinte lucrurile 
oa și' cum în prezent în R. P. Chineză se fo
losește „munca de sclavi" ceea ce este o 
minciună sfruntată și o calomnie dușmănea- , 
să la adresa marelui popor chinez.

In scrisoare se spune în continuare :
„Intruclt, din cauza împotrivirii S.U.A., în 

O.N.U. și în Consiliul Economic și Social nu 
sînt prezenți nici pină acum și nu-și pot o- 
cupa locul ce li se cuvine reprezentanții gu
vernului popular chinez și nu pot apăra el în- ' 
siși interesele Chinei în O.N.U., reprezentanța 
U.R.S.S. vă solicită domnule secretar gene
ral ca la discutarea punctelor 7 și 8 de pe 
ordinea, de zi a celei de a 19-a sesiuni, a Con. 
siliului Economic și Social să difuzați ca do
cument al O.N.U. prezenta scrisoare și extra
sele anexate la ea din constituția R. P. Chi. 
neze, adoptată la Pekin la 20 septembrie 
1954 in cadrul primei sesiuni a Adunării re
prezentanților populari din întreaga Chină. 
In legea fundamentală a poporului chinez în 
special in articolele 1, 2, 9, 16, 85, 86, 87, 
89, 91, 92, 93, 94 și 96 stat exptțșe principa
lele prevederi ale legii, privind drepturile 
politice și economice și garantarea muncii li
bere creatoare a cetățenilor chinezi ceea ce 
infirmă tn Întregime calomnia cuprinsă In 
sus menționatul raport a lui Engen".

Cunoscutul financiar 
și scriitor american 

James Warburg cere tratative 
cu U.R.S.S. și R.P. Chineză
NEW YORK 25 (Agerpres). — TASS tran

smite : Ziarul „New York Times" publică 
scrisoarea cunoscutului financiar și scriitor 
James Warburg, care cheamă la Începerea 
cît mai grabnică a tratativelor cu Uniunea 
Sovietică șl cu R.P. Chineză. In scrisoare 
se spune printre altele: „Atît în Europa cit 
și în Asta lipsa de dorință din partea gu
vernelor noastre de a explora posibilitățile 
unor tratative slăbește pe prietenii noștri și 
ti îndepărtează pe acei a căror prietenie vrem 
să o ciștigăm"... Pentru a remedia această slă
biciune, Warburg recomandă guvernului S.U.A. 
să depună „eforturi sincere pentru a trata" 
ev Moscova și Pekin „o reglementare accep
tabilă pentru întreaga Germanie" și o „re
glementare pașnică" „în ce privește Coreea, 
Formoza și Indochina" în Extremul Orient. 
Recunoscând dificultățile care ar putea fi 
intîmpinate In cursul tratativelor, Warburg 
se întreabă dacă tratativele nu stat totuși 
„mai puțin periculoase" declt calea pe care 
o urmează S.U.A. In prezent.

-o--
O scrisoare

' a generalului De Gaulle
PARIS 25 (Agerpres). — TASS transmite: 

După cum relatează ziarele, generalul De 
Gaulle ar fi adresat grupului „republicanilor 
sociali" din Consiliul Republicii o scrisoare 
în care vorbește despre atitudinea sa față 
de acordurile de la Paris.

In comunicatul publicat de secretariatul 
generalului De Gaulle această informație este 
desmințită. După cum relatează „L’Humanite", 
De Gaulle a trimis însă o scrisoare profeso
rilor de la liceul „Buffon" din Paris in care 
se spune că actualul regim din Franța nu 
este în stare să promoveze o politică fran
ceză. „Acestui regim, scrie De Gaulle, cea 
mai insistentă dintre puterile Străine și anu
me America tși impune voința ta modul cel 
mai nerușinat".

—o—
In citeva rînduri

• La 24 martie ° avut loc ședința subco
mitetului Comisiei O.N.U. pentru dezarmare. 
Ședința a fost prezidată de James Wads
worth, șef ad-interim al delegației ameri
cane. Următoarea ședință a subcomitetului 
are loc la 25 martie (T.Ă.S.S.),

• La 26 martie, primul ministru al Uni
unii Birmane. U Nu, însoțit de ministrul Co
merțului, U Rașild, va pleca la Delhi. Aci, 
premierul birman fia avea o întrevedere cu 
primul ministru indian, Nehru. Cercurile po
litice din capitala Indiei precizează că prin
cipalul subiect al convorbirilor îl va consti
tui apropiata conferință a țărilor Asiei șt 
Africii. (United Press)

« La Viena, în sala Musikvărein, a avut 
loc la 24 martie un mare concert simfonic 
dirijat de Karl Etti, la care și-a dat con
cursul violonista Gaby Grubea, artistă emeri
tă a R.P.R,, laureată a Premiului de Stat.

(Agerpres)
« Primul ministru at Indiei, Nehru, și-a 

exprimat la 24 martie nemulțumirea în legă
tură cu faptul că secretariatul Oi gantzatiet 
Națiunilor Unite folosește în măsură insufi
cientă pe reprezentanții țărilor asiatice El u 
declarat în Camera populară că această. pro
blemă s-a discutat la O.N.U., dar numărul 
indienilor șt al celorlalți reprezentanți ai ță
rilor asiatice, care lucrează tn Organizația 
Națiunilor Unite, este încă neînsemnat. 
(Reuter).

Concursul internațional triunghiular de tenis de masă
Concursul internațional triunghiular de 

tenis de masă, 1a care participă unii dintre 
cei mai buni jucători și jucătoare din R. P. 
Ungară, R.F.P. Iugoslavia și R.P.R., a con
tinuat eri în sala sporturilor de 1a Floreasca. 
S-au disputat două partid? între echipele 
R.P.R. — R.F.P. Iugoslavia (masculin) și 
R.P.R. — R. P. Ungară (feminin).

R.P.R. — R.F.P. IUGOSLAVIA 9—1
Cele două formații au folosit următorii ju

cători : R.P.R.: M. Gantner, T. Reiter, T. 
Harastoși, M. Popescu. R.F.P. Iugoslavia: 
Vogrinc, Grujic, Markovic, Barlovic.

lntîlnirea s-a desfășurat în nota de netă 
superioritate a jucătorilor noștri, care au 
realizat scorul de 9—1. Categoricul succes 
obținut este scos în evidență și de faptul că 
reprezentanții culorilor noastre au obținut 
șase victorii ia scorul de 2—0, nepierzînd în 
cele 10 întîlniri decât cinci seturi.

Dintre jucătorii noștri cea mai bună Im
presie a las a t-o M. Gantner. T. Reiter și 
M. Popescu. De Ia oaspeți, Vogrinc, 6-a do
vedit a fi del mai bun, obțlntad și singura 
victorie a echinei sale.

Rezultatele tehnice: M. Gantner — Vo
grinc 2-1 (13—21, 21-19, 21—12) ; T. Rei
ter — Grujic 2—0 (21—18, 21—15) ; T. Ha
rastoși — Markovic 2—0 (21—19, 21—18); 
M. Popescu — Barlovic 2—1 (18—21, 21—13, 
21—13); T. Relter — Vogrinc 2-0 (21-10,

Meciul de box
Vineri dimineața a părăsit Capitala, ple- 

cînd cu avionul la Paris, echipa selecționată 
de box a orașului București.

Echipa boxerilor bucureșteni oare va în- 
tllini echipa reprezentativă a orașului Paris, 
este alcătuită din : Mircea Dobrescu, Toma 
Constantin, Nicolae Mindreanu, Gheorghe 
Fiat, Constantin Dumitrescu, Franclsc Am- 
bruș, Petre Popescu, Vasile Tiță, Ghețu Ve- 
licu și Dumitru Ciobotaru.

Antrenorii echipei sînt Ion Popa și Ion 
Doculescu.

lntîlnirea de box dintre selecționatele o-

Efapa a cincia a
Numeroasele surprize înregistrate în etapa 

disputată miercuri in cadrul campionatului 
categoriei A de fotbal au produs schimbări 
importante în clasamentul competiției. Echi
pele situate in josul clasamentului, prin vic
toriile obținute, au cîștigat puncte prețioase 
și au determinat o regrupare interesantă în 
spatele primelor două clasate, Dinamo Bu
curești și Progresul București. Pe 6cara cla
samentului, între locul 3 și locul 12, sînt e. 
șalonate nouă echipe pe un Interval de nu
mai trei puncte. In pragul etapei programată 
pentru mîine s-au păstrat neînvinse doar 
trei echipe: Dinamo București, Progresul Bu-

Campionatele republicane individuale de haltere
Sîmbătă și duminică se vor desfășura în 

orașul Cluj campionatele republicane indivi
duale de haltere. Cifra de peste 100 de oon- 
curenți din 12 regiuni ale țării, care se vor 
Întrece în cadrul a șapte categorii, exprimă 
progresul înregistrat de această disciplină 
sportivă. Alături de o serie de cunoscuți hal
terofili, ca Silviu Cazan, Eremia Delcă, Gh 
Dancea, Ilie și Gh. Ienciu, Atilla Vasarhely 
și alții, vor fi prezenți numeroși tineri care

Știri
• Ieri dimineață a plecat la Berlin un 

lot de jucători de hochei pe gheață din 
R.P.R. care se va antrena în comun cu 
sportivii din R.D. Germană. Din lotul ho- 
cheiștilor romini care au făcut deplasarea 
fac parte: A. Măzgăreanu, St. Szabo, A. 
Biro, E. Torok, S. Peter, A. Naghi, I. Leko, 
I. Lorentz și alții.

S P E C T
TEATRE • Teatrul de Operă șl Balet al R P.R. 

19.30; Cio Cio.san; Național ,,I. L. Caragiale“ (sala 
Studio) 15; Liceenii; 19,30; Mielul turbat; Național 
„I. L. Carâglale" (sala Comedia) 15; Doamna nevă
zută; 19,30: îndrăgostiți!; Armatei (sala din bd. Ma. 
gheru) 19,30; Invazia; Armatei (sala din calea 13 
Septembrie) 19.30; Cîntec despre marinarii Mări! Ne
gre; Municipal 19,30; Arcul de triumf; Tineretului 
19,30* Drumul soarelui; Opereta 19.30: Aculina; 
Studioul actorului de film „C. Nottara“ 19,30* Cel ce 
caută fericirea (spectacol cedat); Muncitoresc C.F.R. 
(Ciulești) 19; Intrigă și Iubire; Ansamblul de estra
dă al R.P R. (calea Victoriei Nr. 174) 20; Să cîn»e 
muzica; Ansamblul de estradă al R.P.R. (str. Al. 
Popov Nr. 2?) 19,30: Magazin de stat; Ansamblul 
de estradă al R.P.R. (sala Libertatea — str Dobro 
geanu Gherea Nr 4) 20,15; Concert de muzică ușoa’ă 
dirijat de H Mălineanu; Ansamblul de estradă 
R.P.R. (sala Dalles) 20,15; Concertul ,Pe 7 note"; 
Echipa artistică a C.C.A (str. Uranus Nr. 6) 19,30; 
Festival de dansuri populare; Țăndărică (sala Orfeu) 
16; Frații Liu; Teatrul AAaghiar de Stat din Cluj

Din programul de radio 
Duminică 27 martie 1955

PROGRAMUL î; 9,30: Dansuri simfonice de Grleg 
tn interpretarea Orchestrei de Studio-Radio. Dirijor* 
Mendi Rosenblum; 10* Emisiunea — Teatru la mi
crofon pentru copii; „M-am făcut băiat mare“ sce
nariu radiofonic după nuvela cu același nume de 
Nicuță Tănase; 11.55; Muzică din operele lui Donlze 
tti; 13.20: Clntece de compozitorul sovietic Vano Mu 
radeli; 13,35; Cîntă orchestra de muzică populară Ra
dio dirijată de Victor Predescu și Radu Voinescu; 
14; Cîntă Iacobin» Vlad și Nicu Stoenescu; 15 30. 
Muzică ușoa'ă de tineri compozitori romtni; 18,15- 
Teatru la microfon; .Poveste de dragoste", adaptare 
radiofonică după piesa scriitorului sovietic Constan 
tin Simonov; 20.30: Radio-magazin.

LOTO-CENTRAL
întreprinderea Loteria înștiințează parti- 

cipanții la „Loto-Central." că la tragerea din 
25 martie 1955 au fost extrase din urnă ur
mătoarele 9 numere :

50 27 39 54 33 31 43 5 16
premiul general pe țară este de lei 

1.245 931.
Participanții ctștigători trebuie să prezinte 

21—16) ; Harastoși — Grujic 2—0 (21—II, 
21—12)'; M. Popescu — Markovic 2—0 (22— 
20. 21—19) ; M. Gantner — Barlovic 2—0 
(21 — 17, 21—10); Harastoși — Vogrinc
1- 2 (21-16, 19—21, 17—21); M. Popes
cu — Grujic 2-1 (21—15, 21—23, 21—15)

R. P. UNGARA - R.P.R. 5-1
Echipele au prezentat următoarele forma.- 

ții: R. P. Ungară • Eva Koczian, Agnes Si
mon, 1. Kerekes. R.P.R,: Angelica Rozeanu, 
Ella Zeller, S. Szasz.

Echipa R. P. Ungară s-a prezentat in con- 
dițiuni excelente și, profittnd de faptul că e- 
chipa R.P.R. a jucat cu mult sub valoarea 
obișnuită, a cîștigat cu scorul de 5-1,

Marea sunpriză a întllnirii a fost tafrlnge- 
rea suferită de Angelica Rozeanu în fața ju
cătoarei maghiare Agnes Simon. Angelica 
Rozeanu a jucat nervos și a „tras" slab.

Rezultatele tehnice: Eva Koczian—S. Szasz
2- 0 (21-8, 21-18); A. Simon—Angelica Rozea
nu 2-1 (19-21, 21-8. 21-18); Kerekes—E. Zel- 
Ier 2-1 (21-16, 19.21, 21-13); Eva Koczian- 
A. Rozeanu 1-2 (19-21, 21-17, 10-21); Kere
kes —S. Szasz 2-0 (21-17, 21-10); A. Simon— 
E. Zeller 2-1 (21-14, 20-22, 21-14). ,

Concursul internațional triunghiular de te. 
nis de masă continuă astăzi cu Începere de 
la orele 9. Se vor juca partidele individu
ale.

Bucureșfl-Paris
rașelor București șî Paris se va desfășura 
astă seară in sala „Elysee Montmartre" din 
capitala Franței. lntîlnirea suscită un inte. 
res deosebit tn rîndul amatorilor de sport 
din capitala franceză. Federația franceză a 
alcătuit o echipă redutabilă din care fac 
parte 3 campioni naționali, Hernandez (u- 
șoară), Pigou (mijlocie-mică), Chapron (se- 
mi-grea), doi finaliștl Renoult (semi-ușoa- 
ră) și Brunet (semi-mijlocie) și campionii 
orașului Paris, Lemouzy (muscă), Lamora 
(cocoș), Charvin (pană) șj Delpech (grea).

campionatului categoriei A de fotbal
curești și Flacăra Ploești, care ocupă de alt-* 
fel în ordine primele locuri din clasament.

Jocurile etapei de mîine, In general echili
brate, vor oferi întîlniri interesante. Par fa
vorizate echipele gazdă, care atît prin pris
ma performanțelor dobtadite cit și prin avan, 
tajul ce-1 oferă folosirea terenului propriu, 
pot emite veleități mai serioase de victorie.

Programul etapei este următorul: Bucu
rești: Dinamo—Flamura Roșie Arad; Cluj: 
Știința—C.C.A.; Ploești : Flacăra—Locomoti
va Tg. Mureș; Reghin: Avtatul—Minerul Pe- 
troșani;Timișoara: Locomotiva—Știința Ti
mișoara; Orașul Stalin: Dinamo—Locomoti
va Constanța. Progresul București nu joacă 
In această etapă.

s-au impus la ultimele concursuri ca ele
mente capabile de performanțe superioare.

Numărul mare de concurenți, valoarea lor, 
situează aceste campionate la Înălțimea unui 
mare eveniment sportiv.

Campionatele republicane individuale vor 
constitui și un criteriu de selecție In vede
rea viitoarelor întîlniri internaționale: la 8 
mai, Ia București, cu reprezentativa R P. 
Polone și la 28 mai, la Berlin, cu reprezen
tativa R. D. Germane.

• In orașul Lille din Franța s-a desfă
șurat joi seara dubla întîlnire internațională 
de baschet dintre echipele selecționate ale 
orașului Sofia și selecționatele Flandrei.

Sportivii bulgari au jucat excelent în am
bele meciuri, cîștigînd detașat: la masculin 
cu 82—52, Iar la feminin cu 36—10.

(Agerpres)

A C O L E
(sala C.C S.) 19.30; Ctinele grădinarului (A KertSsz 
Kutyaja); Circul de stat 20 • Carnavalul circului.

CINEMATOGRAFE- Patria, București, AL Popov, 
8 Martie, Volga - Atențiune! Bandiții; Republica, I. 
C. Frimu, Tineretului, V. Roaită, AL Sahla: Poteci 
prmrejdioase; Maxim Gorki: Crăiasa.broscuță; în
frățirea Intre popoare, Elena Pavel, Victoria, Gh. 
Doja- Chemarea destinului; Timpuri Noi* Animale 
în torent; Balatonul este al nostru; Grju nou; Paha
rul revărsat; Lumina- Vrăjitoarele: Unirea- Amira
lul Nahimov: Cultural Rahova- Desfășurarea; ...$i 
Ilie face sport; C. David: Scanderbeg; Flacăra- Ex
presul de Nurnberg; Gelozia bat.o vina; T. Vladiml- 
rescu* Fără acoperiș; Umor pe sfori; A. Vlaicu- Ml* 
kluho Maklai: Munca- Comediantli; Arta- Copiii par. 
tizanului; Popular : Ne.am tntîlnit undeva; M. Eml- 
nescu Primăvara pe gheată; Miorița, I Mai- Roma, 
orele 11; Moșilor Marile speranțe; Donca Slmo, 23 
August; Dama cu camelii; Iile Plntille* Nicholas 
Nickleby; 8 Mal- Examen de maturitate; Libertății- 
Un vals vienez; N Bălcescu- Stiletul; Gh. Coșbuci 
Aventurile vasului Bogattr; Olga Banele* Septeni- 
briștii.

PROGRAMUL II ; 10,50* Transmisie din sala Ate
neului R.P.R a concertului Orchestrei Simfonice a 
Filarmonicii de Stat din București. In pauză; Ver. 
suri de Pablo Neruda; 14; Radio magazin; 15.05; 
Cîntece de Gheorghe Dima șl Eduard Caudella; 16; 
Concert Ceaikovski; 17,30 ; Portret muzical-literar • 
Niccolo Paganini; 20,15; Concert de muzică populari 
romînească, Cîntă Florea Cioacă la vioară Aurelia 
Fătu-voce, locuri de călușari; 22,40; Muzică din ope
retele ,,N-a fost nuntă mal frumoasă" de Nicolae 
Chirculescu și .Culegătorii de stele" de Florin Co
mișel.

Ascultați radio Jurnale șl buletine de știri Progra. 
mu I- 6,30; 21,30; 22,30; Programul li* 8 30;
13 50 ; 15 ; 24.

biletele respective pînă cel mal tîrziu 
miercuri 30 martie a.c. ora 13, la Sucursa
lele regionale și filialele raionale ale între
prinderii „Loteria" sau la unitățile C.E.C. 
acolo unde nu funcționează Comisii de omo
logare a cîștigurilor.

Viitoarea tragere va avea loc vineri 1 
aprilie a.c.

Biletele se pot cumpăra ptaă tn seara zi
lei de joi 31 martie a.c, i,
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